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. STAFF INTERVIEW:
Tuesday, August 19, 1975

United States Senate|

Select Committee to Study Governmental

Operations With Respect té

Intelligence Activities

Washington, D.C.

The Committes met, pursuant to notice, at 1:25 o'clock p.m.

in Room 608, The Carroll Arms.
Staff: Frederick Baron, Joseph diGenova, Professional

Staff Members.
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TOP

Mr. Baron. Mr. Halley, is it true that%you are ﬁere
testifying today under alias, and that Hallaﬁ is not tctually
your true identity? i

Mr. Halley. Thét is correct.

Mr. Baron. Your true Jdentity will be o% file with tha
review staff of the CIA and available for ver%fication by the
Committee if that becomes necessary? !

"Mr. Halley. That is my understanding. ;

Mr. Baron. Let me show You a piece of péper marked
"Statement Regarding Testimony and Alias" andglet me ask you
whether this is the statement you signed as w; were beginning
here today which indicates your true identityfand which I have
witnessed? g

Mr. Halley. Yes, that is the correct stétement that 1
signed today. There is a blank there wherae weghave not filled
in the Senator's name.

i
|

Mr. Baron. All right.

|
For the moment, let us leave that blank an enter it into

‘the record as is, as Exhibit 1.
|

(The document referred to
was marked Halley Exhikit
No. 1 for identification.)

|
{
|
i
|
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-including your Fifth Amendment rights to remain silent?

2
Mr. Baron. It is your understanding, is 1t not, that we

have worked out an arrangement with the review staff whereby

the statement will be attached to your tranacript as an Exhibit
and in a sanitized form, leaving out either of the two raference;
to your true identity which will only ba available at this

Agency. )
‘/

Mr. Halley. That is my understanding.

Mr. Baron. Are You aware that you have the right to counsel
before the Committeea?

Mr. Halley. VYes, I am.

Mr. Baron. Are you appearing here, voluntarily here today
without counsel?

Mr. Halley. Yes, I am.

Mr. Baron. Are you also aware that at ahy point you are
entitled to cuase answering any questions and consult with
counsel if you wish?

Mr. Halley. Yes, I am aware of that.

Mr. Baron. Finally, are you aware that all your Constitu-

tional rights are intact before the Committee here today,

Mr. Halley. Yes, I am.

Mr. Baroﬁ. I think we should Put into the record the
arrangement that we made before we began, and correct me if this
is not your understanding of the arrangement, that we are

testifying here today without Placing you under oath hecause

TOP SECRET
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410 Furst Street, S.E., Washington, D.C. 20003

"duties; I did engage in a survey of the possibilities for runnina

there is no Senator availabla for that purpoaa,'sut both you ang
I are contemplating having a Senator swear You in and ask you if
your transcript is trues to the best of your knowledge at some
point as soon as possible as it can be arranged after today's
éession.

Mr. Halley. Yes. The statement that you have just made
is my understanding of the agreement that we entered into prior
to this conversation going on the record.

Mr. Baron. Thank you.

Let us:'begin then with ‘some veryibroad questions
about your background in the Agency. Can you tell me what you
w;re doing in the Agency prior to your involvement Qith tha
JMWAVE station?

Mr. Halley. I became involved with the Cuban affair in
approximately February of 1962. At that time, I was in Head-
quarters. I was Chief of Foreign Intelligence Activities for thg
Eastern European Division. I was asked to be released from thgse
duties to conduct a survey of the opportunities for running

intelligence operations against Cuba. I was released from those

intelligencs, counterintelligence, paramilitary operations
against Cuba.

Mr. Baron. Your position as Chief of Foreign Intelligence
for Eastern Europe did not involva Cuba in any way? -That was
your last position bafore you became involved in Cuban affairs,

TOP SECRET
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‘Soviet operations and East German opsarations.

TOP SECRET
is that correct?

Mr. Halley. That is correct.

I want to qualify that. Undoubtedly, there ware some
actions that were being conducted in the Eastern European area
that reflected on Cuba, but I was not involved in the Bay of Pig
operation. I was not fully foc?Sed on Cuﬁan operations until
approximately February of 1962:

Mr. Baron. At what point did you join the Agency?

Mr. Halley. I jolned the Agency originally in 1951.

Mr. Baron. In a very general way, can you describe the
nature of your activities at the Agency prior to February of '62p

ﬂr. Halley. When I was first assiqned to the Agency, I was
an Army officer on active duty. I went through the usual Agency
training program. I was assigned to Eastern European activities
where I originally was focused on Polish aﬁd German operations.

I subsequently served from 1952 to 1959 in Germany.:.In the
course of that service, I spent most of my time working-on the
Eastern European satellites, Poland, Czechoslovakia, Hungary,

Romania, Bulgaria. " In addition, ‘I was involved on occasion in

'~ Mr. Baron. Did you have any involvement in Latin American
affairs prior to Febfuary of '62?
Mr. Halley. Yes. In the period 1960-62, 1.was responsible
for settiné up operational activity in Latin America that

was targetted more explicitly on the Fastern European satellites

TOP SECRET
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-the Station in Cuba?

to some exteﬁt on the Soviet Union. This was in a period of timg
where the Eastern European satellites were expanding theéir
Presence in Latin Ame;ica. In my duties in the Eastern Europgan
NDivision, T wasg respoqsible for gettina +his nroqram aoing in

Latin America, so I did have an extensive exposure to Latin

America: in the period '60 to '62, as I recall those dates.

-’

The accuracy of those dates-;an be chacked from my official
travel records, and so on.

Mr. Baron. During that period of time you wera actually
in Latin America helping to set up this Program?

Mf. Halley. No, I was stationed in Washington, but I
travelled to Latin America during this particular period of
time.

Mr. Baron. Did you travel to Cuba at any point during thel
course of that operation?

Mr. llalley. .Not specifically. I think T traﬁsitted Cuba
on air stops being routed to various countries. I think I was
at one or two Cuban airfields, bhut s%mply in transit.

Mr. Baron. Not long enough even to talk to the peopls at

Mr. Halley. No, I had no contact at any time with the
Havana Station.

Mr. Baron. Did you pick up., during this period of time,
a genéral sense of the attitude of Latin American gové;nments

toward the Castro government? Could you characterize that

TOP SECRET
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attitudn,‘if you didz

Mr. Halley. 1 certainly was aware, I think, of the broad
political trend in the Hemisphere at that time, my interest was
much more narrowly focused at that time on the Eastern European

targets, and on the Soviet target, and I was not certainly

specializing in Cuban affairs at t&gt juncture.

Mr. Baron. Cuba was not viewed at that juncture as part of
the Soviet target, as a Soviet satellite?"

Mr. Halley. No, it was not.

Mr. Baron. Coming then to February of '62, is that the
point at which you joined the JMWAVE Station in Miami?

Mr. Halley. No. When I first entered into this surVey,
it was to do this on a TDY basis, temporary duty assignment,
to complete a report on my findings, to report those.at that
pParticular juncture to Mr. Harvey who was the head of the Task
Force that was attempting té expand intelligence coverage of

Cuba and was not assigned to the station at that particular

point in time.
Mr. Baron. At what point did you join the JMWAVE Station?
Mr. Hailey. Shortly after having completeo this survey.
Th¢se dates are blurred now because the survey soon turned into
& permanent assignment. I would have to check the exact dates
from my sefvice records, but after having completed the survey
report, shortly thereafter I was asked to go to.Miand to hecome

permanently assigned to the station in Miami. I do not recall

TOP SECRET
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Place.

Mr. Baron. Would You assume that that was sometime before
the end of May of '62?

Mr. Halley. Yes. It was probably before that,'but as I

say, thaere are a couple of weeks g9ap that we would have to look

-

-

at my service record to get the exact dates, but certainly it
could have been March, it could have been Aprill But I reserve,
You know, the right to chaeck my record if that is a critical
point in terms of what you are trying to establisgh.

Mr, 'Baron. Certaiﬁly.

I should say generally at this point, {f anything we cover
today gives you that kind of problem it would be immensely
helpful to us if You would check your answers against. documents
that might be available in the CIA.

Mr. Halley. Yes, all right.

Mr. Baron. In fact, let me ask you if you would check that
One out, because it would be useful to know exactly when you
joined the JMWAVE station.

During the period of time before you joined JMWAVE, while

\
You were conducting the survey, did You report to anyone other
than William Harvey?

Mr. Halley. 1In a formal Ssense, this TDY was conducted on
behalf of the task force commander, who was Mr. Harvey. While

I was in Miami conducting the survey, I obviously discussed

JOP SFCRET




‘matters pertaining to that survey to the team who was then in
charge of the operational activity in Miami. That team was

essentially headed by Mr. Al Cox,.who has since died.

Pnone (Area 202) 544-6000

Mr. Barori. Was that team the equivalent of JMWAVE station?

Mr. lalley. Yes. Mr. Cox was the head, then, of what would
be the equivalent of the JMWAVE Station.

Mr. Baron. Was he the head of JMWAVE until the pint when
you replaced him, or until the point you became Chief of the
JﬁWAVE Station?

Mr. Halley. That is correct. . He was the head of that

n

unit until such time as I replaced him,

7

Mr. Baron. Were you aware during this survey that you

were conducting of any link between Task Force W and the so-callpd

WARD & PAUL

Special Group in the White House which was part of the National

&
oy
[
o8

Security Council structure and used the project namec MONGOOSE

%)

7

for anti~Cuban operations?

Mr. Halley. My understanding at the time that I conducted

this survey was that there was a three-man group in existence
which was headed by Mr. Robert Kennedy that was conductinq a
‘survey to see what kind of activities could be conducted against
Cuba. The other members of that'éérticulat group were General
Lansdale and Mr. Helms. V

This three-man group had subordinate to it for all praétical

purposes the task force unit which was manaqed by Mr. Harvey.

410 Furst Street, 3.€., Washington, D.C. 20003

I am not familiar, however, with the other terminology that you
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used, that is Project MONGOOSE, or whatever you said. I do not

know the exact words you used. I am not familiar with that

terminology.

Pnone (Ares 202) 544-6000

Mr Baron. .During the whole period of your involvement

with JIMWAVE, You were not made aware of Project MONGOOSE as

such?

Mr. Halley. I am not aware of Project MONGNOSE. I do not

recall it as qn.acrbnym, cryptonym or anything else that was in
common usage in my cohversatiOns.'

Also, you hava to understand that during that particular
time, Mr. Harvey was subordinate to the normal Agency chain of
command. In other words, he had parallel lines, if you will.
There was this three-man Task Force to whom he was reporting
regularly. At the same time, as the Task Force Commander, he

was reporting to the then-DDP who was Mr. Helms.

c
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Mr Baron. Yoﬁ began your survey just about the'time that
Mr. Helms replaced Mr. éissell as DDP?

Mr. Halley. That is right.

Mr. Baron. Were you aware of the command relationship
"between the three-man group that you have mentioned and William
Harvey as head of Task Force W? Did that group task Harvey
directly, or did Harvey's assignments have to come through Hélms'
and through the DCI as opposed to this group that did not include

the DCI?

410 First Streel, S.E., Washington, D.C. 20003

Mr. Halley. ‘My understanding of it at the time was we were

TOP SECRET
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really talking about parallel lines. In other words, this

three-man group was meeting. Mr. Helms was both a member of

that particular group and the DDP. Therefore, when he came back

Pnone {Ares 202) 5446000

from one of these meetings and issued instructions to Mr. Harvey
it was, you know, tantamount to these things coming through two

channels simultaneously, one coming from this three-man task

5
-

force and the other instruction simultaneously coming from Mr.
Helms who was the DDP.

Mr. Baron. As far as Mr. Harvey wasvconcerned, an assiqgn-
ment or order from Richard Helms .was an order to be taken at
face value? 'Harvey did not have to question whether it had the
stamp of approval from the DCI or not? Would that have been
your operating Qnderstanding?

Mr. Halley. That would have been my understanding, yes.

o
(anl

"WARD & PAUL

Certainly an instruction rece;ved from Mr. Helms was a valid
Agency instruction.

Mr. Baron. The DCI at this point was John McCone.

Mr. Hallay. That is correct.

Mr. Baron. Do you have any knowledge of the relationship
‘between this three-man group and John McCone at that point?

Mr. Halley. Not on a day to da9 basis. Once I went to
Miami, I came back on a regular basis to review operational

plans and programs. On one occasion I accompanied Mr. McCone

4)0 Furst Steeet, S.E., Washingtan, D.C. 20003

to the White House to give a presentation or sit in while the

presentation was beinqg made.

TOP SECRET
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Mr. Baron. Where was this? Whnt.wus the forum in which
the presentation was made.

Mr. Halley. This was a meeting with President Kennedy and
other members of khe then-Cabinet were present at that particular
maeting.

Mr. Baron. Was that a Ca?}net meeting or was it a Special
Group meeting as a sub-unit of tha National Security Council?

Mr. Halley. You know, that happened in 1962. This is
1975. I do not recall then with precision as to whether it was
2 meeting of the Cabinet or whether:it was a meating of the
National Secﬁrity Council, or whether it was a meeting of the
Spacial Group.

Mr. Baron. That:is perfectly understandable. Do you recall
which Cabinet members were present at that meeting?

Mr. Halley. _Yes. My recollection of that was that Mr.
McNamara was present, Mr. Rusk was present, Mr. Kennedy, the
Attorney General, was present. You know, i am just vague now
at this particular point. Those are the ones that stick out in
my memory as being present.

Mr. Baron. wés the bCI‘present?

Mr. Halley. Yes, the DCI was present, and he gave a
portion of the presentation. As I recall, Mr. FitzGerald gave
the other portion of the presentation.

Mr. Baron. Who at that point replaced William Harvey as

Chief of Task Force W?

TOP SECRET |
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410 First Street

then Fiéécerald,

then 5creber,nafter that, Hart, 1 Served with ali'four of those

with Precision,

to give you the precige dates,
Mr. Bafon. What wag the substance of this meeting that
they had in which the President Was present?
Mr. Hallaey. This was a gensral review of activities that
Were being conducted against Cuba,
Mr. Baron. Was thera any mention of any assassination
effort at that meeting?
Halley. No, there was not.
Baron. you were attending'af that point in connection

survey you conducted?

Agency Spokesmen.
me if I knew the relationship betwaen Mr, McCone and this
three-man group. I saig no, on a day-to-day basis I diqg not

know the relationship, but that thare were meetings that ware

TOP SECRET
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attended by ma in which Mr; McCone was talking'éé individuals
like Mr. Kénnedy, the Attorney General, who waa:; member of that
group.

Mr. Baron. Wera You aware that that group ﬁight have gona
by any particular name or designation?

Mr. Halley. No, IAam noE}

Mt. Baron. You are not familiar with the tarm Speéiul
Group?

Mr. Halley. VYes, I am- aware of the term Special Group.

I am aware that the chronology of the 303 Committee, Special

Group, 40 Committee and so forth, but as I mentioned to you
earlier, that particular time, I cannot distinguish between
whether this was an ad hoc meeting or this was a épecial Group
mesting, or what it was.

Mr. Baron. DPid you assume at that time that the three-man
grouﬁ that you referred to?-includinqithe Attorney ‘General,
General Lansdale and Richard Helms, had a formal relationship
to this larger Speéial Group? In other words, was that three-

man group & kind of decision-making sub-unit of the Special

"Group, or do you think it operated entirely independent from

the National Security Council structure.

Mr. Halley. I do not think I can give you an authoritative
answer to that. I would go back to what I Previously told
you. When I entered into this project in February of '62, the

chain of command that I was familiar with was this three-man

- TOP SCT
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‘command to the Director, and that would be the only way that

group in constant contact with Mr. Harvey. fThe secoﬁﬁ chain
of command, paralleling that, was Mr. Harvey reporting to the

DDP and the DDp subsequently reporting through his chain of

I could,churacteri;e that with any accuracy.

Mr. Baron. Did those two chains of command confinue"

as the channels of decision-making and tasking when you were - .
or during your tenure as Chief of Station.at ‘JMWAVE? -

Mr. Halley. That relationship changed, and again I do
not have the date at my fingertips at what time that changed.

I know that shortly thereafter I was' in Miami, Genaral

Lansdale came down to visit me, to talk with me, about tha

Progress that was being made in the operational program. At
some point after that( this three-man group for all intents

and purposes disappeared. General Lansdale was reassigned;

the group brgke up; subsequent reviews of the program werae made
at the Special Group level. As an example, we would have to
submit every month the number of operations that we were going

to run, such as infiltrations into Cuba through what would be

'pqramilitary means, and these Wwere approved by the Special

Group. There was an approval procedure for setting those up,
S0 subsequently the three-man group disappeared and the reqular
mechanism of the Special Group came into play.

I am sorry, I cannot give you a precise date for that

change, but I am sure it is in the record and I am sure you even

TOP SECRET
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have ths date because the Agency has bean resenrching all sorts
of material for you. I feel that you would juéﬁ have to get
those.dates for the record.

Mr. Baron. We can do that;

Would you say that every major operation that you undertook
at JMWAVE would have been approved by the Special Group or at
least they would have been put on notice of tne nature of any
major operation that you were planning?

Mr. Halley. Why do you not define for me what you consider
to be a major operation so we do not get into, you know, a
problem? If‘you feel ‘that you cannot.do 'that ‘stw*, .

Mr. Baron. Perhaps we can turn it afound and say, could
You characterize the kinds of operations generally that you
would refer to this three~man group initially, ;: the Sbecial

Group later, for their approval, or at least to put them on

notice,.. the kinds that You might not refer and instead proceed
unilaterally?
Mr. ‘Halley. Initially, the three-man group was seized

with the problem of conducting the survey of what could be

"done against Cuba. As soon as that was more or less agreed

upon, my understanding of this, as I told you, thr three-man
group was disbanded or atrophied or went on to othér things

and then the formal mechanism came in for approval, that is,
the Special Group. As proc;dures.became more formalized, we

had to submit a monthly schedule of the kind of operations that

TOP SECRET
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In other words, if we were going to run an oper’tion that
was going to be a cache replacement in the Cuban mai land, that
had to be put in, say in our October schedule, that Etober
Schedule had to be submitted to the Washington Headqdarters so
they could make it available to the.SpeclalvGroup'sometime in
September. So I would regard a cache, say the lowest kind of
operation in terms of sensitivity, and then you could’ move up
from team infiltrations that had to be approved in advance,
resupply missions, paramiltary operations against fixed instal-
lations would all be approved.

Mr. Baron. 1If there had been any Operation with the
assassination of Fidel Castro, or other high Cuban government
leaders as its objective, would such an operation hav been
referred to either the three-man group or later the Spécial

1

Grpup.

Mr. Halley. If such an operation had been proposed. from

Miami, it would have had t; have gone through that particular

Process.
Mr. Baron. Your answer seems to indicate that only

Operations that originated at the JMWAVE Station would ba

referred up for approval. 1Is that correct?

Mr. Halley. That is the kind of activity that I have
firsthand knowledge of. When I became the Station Chief, 1 told

Yyou my time at this was essentially February of 1962 through

JOP SECRET
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‘Personal knowledge of. 1In other words, that is the kind of

2

either June or July of '65. That was my atew;tdshipff That was
my involvement in the Cuban operation. |

During that particular period of tima, my firsthand knowledd
of these events would be, if that kind of operation were to go
forward it would have had to go through this approval mechanism,
it would have hag to have been some formal actibﬁ takén. If it
wWere something that certainly woulg -~ for some reason might not
be committed to paper, somebody may have wanted to discuss it
orally from Miami, the chain of command would have been from me
to whomever was the head of the Task Force in Washington, or
later, when the Task Force became reintegrated into the Western
Hemisphere Division, I would have had to talk to the ghief of
the Western Hemisphere Division, wﬂo at one time was FitzGerald.

ﬂr; Baron. But a plan that originated at the CIA above
the level of the‘Chief of Station at JMwAvVe would not necessarily
have been referred to Special Group for approval, is that

correct?

Mr. Halley. I have no firsthand knowledge of that, thera-

fore 1 am.trying to restrict myself to those things that I have

thing that I think you should talk to, you know,_those who were
involved directly, because I think you can talk to Mr.{ Harvey
or Mr. Screber or others wﬁo would be able to give youla better

perception of that.

I want to make one pPoint here, that once I went t0 Miami,
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‘knowledge -at that particular time?

I was a reqular visitor to Washington, but always“For one

two days at a time when there was always a full agénda of aevents

to be discussed that related to the Station in Miahi. I did not

carry here, I did not engage, you know, in idla coﬁversation witH
my associates. Therefore, I was not aware of the _irsthand
situation of how they conductad business on a susfiined basis
on items that did notAimmediately ihpact On_Miami.ff

‘ Mr. Baron. Do you have.any pPersonal knowledg;{of'any
operation run out of the IMWAVE Station that couldi;a construed
48 an assassination effort?

Mr. Halley. No, I do not.

Mr. Baron. Do you have firsthand knowleédge of any operatiof

run out of Florida ‘with CIA involvement that could be construed
4s an assassination effort?

Mr. Halley. ’No, I do not have any firsthand k Bwledqe.
You also have to put this in a historical perspective. 1In
other words, from what I have read in the Press singe then,
obviously I could put certain things together. You giare asking

Mme in this timeframe, 1962 to 1965, did I have any firsthand

Mr. Baron. Exactly.

Mr.’Halley. The answer to that is no; I did not.

You also have to put yourself in the historical éontext of
that particular time. Thousands of refugees were coming out of

{
Cuba, coming into Miami, Dade County up and down thejFlorida
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Al .
‘Raul Castro?

Keys. Theras was & geguldr,ﬁééhAnism'ﬁo 8Craesn thése people.
Any number of thase People had plans or ideas f;; changing the
situation in Cuba, among those ideas for changiﬁé.the siéuation
in Cuba ware Plans to assassinate any number of people in Cuba,
This was something that was talked about, You could go down to

any coffee house in downtown Miami ang Cubans would be talking

-
-

that kind of language.

So I do not want to leava you with the impression that the
word assassination never cama across my radar screen, ‘hot we
are talking about, and My answer was geared to a Planned opera-..
tion by cIA.

Mr. Baron. Or with cIA involvement of any sort?

Mr. Halley. cIa involvement? I know of no operation that
was a planned'operatiqnal activity, you know, for the sole
purpose of assassinating, you know, Mr. A, B or Mr. C..This was

2 GenDient? ’
the -alleriteof the time. People were talking about these
things in the refugee community, these kind of things were

being discussed.

Mr. Baron. Mr. A, B or C could have been Fidel Castro,
(v

N

¢

Mr. Halley. It could have been anyone; This was the mood
of the Latin American revolutionary where a coup, you know, is
a way of life, where restaurants and coffee houses abound "with
conversation about how to run a coup. In the running of a coup,

one of the things that People talk about is how do you control
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the leadership which then exists at that tima.

Mr._Baron. Aré you aaying;that:You are not aware of -anyr~
opgration‘which;éouldihave had as one of its subsidiary objéc-
tives, whather the primary objactive or not, the assassination
of Fidel Castro, Raul Castro, or Che Guevara, which was run with
CIA ihvolvement?

Mr. Halley. I would like %o phrase that question slightly
differently, because I think, you know, you havae several things
tied together. T would like to answer your question this way.

During my tenure in Miami, I did not put forth any proposal
to mount an assassination operation. In other words, there
was no formal plan, I diqg not put forth any operational proposal
along this line.

Secondly, I am not aware of any assassination plans being

Put forth, you know, by Mr. Harvey or by anyone else at that

particular time. That is the way I would pPrefer to answer that.

Mr. Baron. What kind of pProblem did you havé with the
question as it was -asked?

Mr. Haliey. Well, you lumped a number of thihgs together.

‘I am trying to separate these out. 1In other wvords, you put in

\

there a secondary or tertiary consideration.

Mr. Baron. Right, I am interested in that.

Mr. Halley. That is what bothers me, because I did not
put forth any plans. On. the other hand, I do not want to be

held ‘responsible for such things as CIA being in touch with a
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paramilitary group in Cuba whbsa primary misaion was the.
collection of intelliqence, whose Secondary mission miéht be to
organize a resistance and, unbeknownst to me, might have had
their own ideas which were never consulted with us, you know,
never discussed with us, through the communications channels
that we had, who may have been thinking, may have planned, and
may have attempted, to implement ;$55331nation Ooperations.

I do not feel under the command and control mechanism that

existed that 1 could exarcise through the Station over such a

I cannot accept your question on ﬁhe Secondary or tertiary

situation becéuse I have no knowledge of those. You may have

some Kknowledge and You can confront me with some statement by
Some Cuban who said that this was part of his mission. T have
to ;ook at that at the time.

Mr. Baron. We will go over some statements, but iﬁ trying
to recover this ground one more time, I think it is important
to distinguish an attempt to pin the responsibility on you,
which I aﬁ not trying to do by my questioning -~

Mr. Hallgy. That is a complicated question.

Mr. Baron. The attempt to simply -- undoubtedly, the
attempt to simply bring out your knowledqe and any awareness
that you may have had of any kind of operation that had assassi
tion as one of its objectives, and also involved the CIA to

any éxtent. That_is what I am asking you for.

TOP SECRET
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"before the Special Group stepped in, that decisions were made
\

Mr. Halley. Right, and I will stand by my answer; that is,

I put forth no Plans, I know of no plans put forth, you know,
during my tenure in Miami in which.assaséinution'was part of
the operational rationale. You know, the only way we can clarify
this perhaps to your satisfactiqn is to discuss some specifics,

If you are Prepared to talk about specifics, maybe I can deal

with those within the framework of that dgeneral statement that
I made, you know. I know how Cubans talk. I know the rumors

that have existed Oover the years. 1 simply do not want to be

identified with any action conducted by some group over which

I had no knowledge or control. That is my key point.

Mr. Baron. I think that answers itvfor now, and
cover some specifics later.

One more question on this dual chain of command: on the
one hand, the Aggncy chain of command from the DDP to Harvey
to you at JMWAVE, and on the other hand, the three-man decision
making group consisting of the Attorney General, Lansdale and
Helms. Would You say in the early days that this three-maﬁ

group appeared to you to be in control of the decision making

in avléss formal way than they were latef under the Special
Group?

Mr. Halley. T really could not address myself to that.
In other words, I nevar sat in on a meeting of the three-man

group. In other words --
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Mr. -
required
Group?

Mr. Halley. My requirements fer repo;ting really stemmed
in the early days from Harvey. if there were any special
Tequirements, he was takinq‘them"fromAthe-three—man group and
translating them and, in fact, m;ch of the System of reporting
in those early days was generated by me;and'whattI‘thothtv

was .required to keep Mr. Harvey as a Tagk Force Commander

fully informed. I think that you undoubtedly know from the

record that I worked for ﬁr. Harvey prior to 1962 and therefore
I was familiar, You know, with his style Qf operation and thought
I had a clear understanding of what he needed in an informationa
sense. S0 when I went to Miami, T organized much of thae
Yeporting flow upward, 1if you will, from the field unit to
Headéuarters.

Mr. Baron. Hag You worked for Mf. Harvey in Germany?

Mr. Halley. Yes, 1 had.

Mr. Baron. 1Ip Berlin?

Mr. Halley. Yes, sir.

Mr. Baron. This was on the famous ang successful tunnel
operation?

Mr. Halley. No, I do not deserve any credit for the tunnel
operation. That is Mr. Harvey's activity. fe kept that vary

tightly compartmented and in the days when that was going on, 1

TOP SECRET




Pnone (Area 202) 544-6000

WARD & PauL

o3|
(ap)]
c
~N
(e
[ ot
C
Ve
N

410 First Street, S.E., Washington, D.C. 20003

>;s£é§n Edr&pcan activities.
Mr. Baron. You were awafe of Mr. Harvey's style of
operating?
Mr. Halley. Yes., 1 worked with him =~ I think the date is

Somewhere'in June or July of 's4 to somewhere in *s9, 1 would

Baron. But you sa¥ you not only had a close working
relationship with Mr. Harvey, but You came to be a personal

friend of his?

Mr. Halley. Yes, I would like to say I am a pPersonal frienc

of Mr, Harvey,

Returning to your statementsg about the chain
of command, You seem to be saying that Mr. Harvey served as the
funnel for both of éhese chains of command; as far ag you were
concerned, you received directives from him, whatevar the source
may have been originally, is that correct?

Mr. Halley. Correct,

‘man group. I would See Lansdale -- asg T told you, Lansdale came

I want to make a pPoint. 1Insofar as the three-man group was

concerned, I would sae Helﬁs in his role as the DDP in the threet

down to visit ma in Miami on one occasioﬁ. He cama as part of
that three-man group. But my chain of command ,during my

visit was still from me.to'HarVey. Lansdale .was down there,
I was to be, You know, straiqhtfofward, candid, discuss plans,

Programs, probhlems. But I received my orders and instructions
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95, 1oy

“a body of experienca that was gained as the operation was

‘of the three-man group in the early stages?

the control of money ang 80 forth was vested in the Task Force

Commandar, Mr. Harvey,

Therefore, I never dealt with thig three-man group as a
body. I dealt with the individuals, You know, and various

mutations.

L 3
Mr. Baron. WOuld you say that the three-man group had a

-’

less formal, more free-wheeling style of decision making, M

there was a real change in the rigor with which you were requirefi
to report after the Special Group took over?

Mr. Halley. I would have to say that the total reporting
became more formalized the longer we stayed in husiness. I
cannot ascribe this to the difference of style of the three-man
group as opposed to the Agency chain of command or suﬁsequent

with the requirements of the Special Group. This evolved from

established and got Some experience.
So I would not want to characterize that as being a result
of the groups.

Mr. Baron. You-'did not.have any problem with the propriety

Mc. Halley. No, I had no Yeason to believe that it was
not a duly constituted body. In other words, the.t. officers thay
I reported to,in that particular case, Mr. Harvey, M;. Helms,
Were my chain of command at that particular point, were the

ones who briefed me on tﬁe Sexistence of this three-man body
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that body.

Mr. Baron. Who. briefed you on the existence of the body?

Mr. Halley. My recollection of the initia} briefing was
from Mr. Harvey.

Mr. Baron. Do You recall how he described that three-man
9roup and the responsibilit]es?

Mr. Halley. No. This was 1962, and this is 1975. Aag
You know from my records, these intervening Years have bean
Very active for me, therefore, I do not Temember with precision
that conversation in all of its details. 1 do recall my first
briefing on the existence of this three~-man group being from
Harvey.

Mr. Baron. You mentioned that General Lansdale might
occasionally meeg_with you personaily. This is in Miami, at
JMWAVE Station?

| Mr. Halley. I can only recall at this pPoint one specific
meeting where he came down to Florida in Miami to Qisit.

Mr. Baron. What was the substance of-that meeting?

Mr. Halley. He was given some briefings by my staff on
their areas of specialization, whether it was foreign intelli-
gence collecéiOn, whether it was maritime activities, or whether
it was paramilitary activities. I spent a lot of time with hih.
personally, talking about where we stood, where we were making

pProgress in the collection of intelligence, where we were having
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ptoblémé, and so on, ' I€“§k$'a subaf&ntiv. management oparation,
problem-oriented.type.of conversation.

Mr. BarXonv. What pPeriod of tima would you place this in?

Mr. Halley. Probably sometinae. in_the summer of '62,
becausa my family was already in Miami at that point, and when
I first went to Miami my fam{;y was not with me. I think my
wife joined me in Miami sometime in the summer of ‘62, you know,
I would have to resSearch that. It ig obviously available from
the records as to when my family moved and a permanent change
of station.

Mr, Baron:' Was there any discussion whether direct or
indirect of assassination of Cuban leaders during your meetings
with General Lansdale?

Mr. Halley. I do not recall any such conversations. You
know, I think that from -'my point of view, we are off a little
bit on this perspectiVe « I would like to try to focus on the
perspective for you in the historical setting.

Mr. Baron. Please do.

Mr. Halley. I think by your questions and your intervest,

‘you are narrowly focused on this assassinatien thing, but let

Me turn that around a bit, and let me Put it in my context at
the time which may help you understand m; answers.

Mr. Baron. Before you do, can I stob you for one moment?
I would like to get back on the track that we originally

started on of asking you about the JMWAVE Station in general
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and the context at that time. Could ank juat a coupla of
specific questions befora we do that, about tha three-man group

that you raised, and then give you a full opportunity to-pull/lﬁ‘
sut—of what we have said so far and everything that" will follow

into context.

Did you have any individual meatings with Robert Kennedy,

who was then-Attorney General?

Mr. Halley. You mean individual, one on ona?

Are you saying did I haQe a meating,-a personal, private
meeting. with the Attorheyvcenéral? T DAY S
“- .. Mt. Baron. Yes.

Mr. Halley. The answar to that is no.

Mr. Baron. Did you have any meatings with the Attorney

‘some of those questions that were put during the course of that

‘that was the only, if you will, direct contact with him that

General of any sort during this period of time?

Mr. Halley. I mentioned to you earlier that at this meetin
that I went to with Director McCone, the Attorney General, Mr.
Robert Kennedy, was present at thaﬁ White House briefing. He
did ask some questions, which I do not remember what the

questions were at this particular point in time. I answered

particular presentation. Throughout that whole period of time,

I can remember. You know, unless You can show me something.
Mr. Baron. During the entire period that you wera

involved with JMWAVE?
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Mr. Halley. That is right.

Mr. Baron.. At that ﬁeeting -~ again, 1 raaliza>what we
are doing is ;n isolatIOﬁ’out of context -- at that meeting that
You attended, with the Cabinet members and the President, was
there any discussion either diractly or indirectly or by means
of any cirgumlocutions;.of tha sgbject of assassination?

Mr. Halley. Not that I can recall.

You know, my recollection of that meeting is, we went to it
en masse, the first --'you know, Director McCone, myself,

Bruce § ever,-several other people who went. We went in
Several cars. We went to the meeting, the Cuban issue was the
first item on the agenda. As I recall tha thing, the Cuban
thing was over after this Period of time. We, the technocrats
left, the Director John McCone stayed on. You know, during my
presence at the meeting there was nothing discussed about
assassinations.

Mr. Baron. Was there any such discussion between yourself
and John McCone or Richard Helms at any point?

Mr. Halley. I never recall discussing assassinations with

these were conversations.in which atmospherics in Miami and

problems:like that would be'discussged, "and I am-'sure somewhere
in some of these conversations the mood of the community, the
subject of assassinations undoubtedly came un. This was part

of the life of that particular period.

TOP SECRET




I cannot remember a specific date, you know, some time at
which that was discussed, and you know I naever received any

instruction from Helms to mount an assassination operation.
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Mr. Baron. Again, I am not trying to unfairly pull these
kinds of sconversations out of their historical context. Before
wa flesh out the historical coptext, do you have any recollectioh
of the manner in which assassination might have coma up setween
yourself and Helms?_

Mr. Halley. Again, I put it in this overall context of
the times. We “were.runnind Foreign - intelligénde-collect ton - ne
operations.against Guba with ¢lassical dgent ‘méans.’ Wewdfé runping
‘collection against Cuba through paramilitary ﬁeams. We were
involved in paramilitary operations that could be described as

commando raids. Those were the kinds of activities.

We were dealing with exile groups, we were debriefing
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refugees and in .all of thisconversations of assassination,
the Cuban penchant for it had to come up:. I cannot pinpoint --
Mr. Baron. You do not recall any reference of means to
be used or people to be involved?
Mr. Halley.  No. Even such things as discussions of
various kinds of weapons, you know, people, as you probably
know from this experience, every'individual who deals with

weapons has a different view on what is the ideal weapon. If

you took a squad of ten men and gave them thevfree choice, I

410 Furst Street, S.E,, Washington, D.C, 20003

am sure all ten of them would come up with a different weapon.
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‘an assassination weapon among other uses a desirable capacity?

" something like an oil refinery, you have to think about how are

Therefofa, when we were standardizing weapons to our
paramilitary teams, things 1ike that, weapons would be discussed
in terms of, You know, muzzle velocity, ratewof-.fire, .weight -
of the weapon for the Cuban to éarry, because many of them were
quite small. 1In this context, people would discuss what is
the range, can a guy use it to sboot somebody at a particular
range? Is this an assassination weapon? Is this a qood weapon
for close combat? |

Therefore the term assassination was just a part of the life,
of the fabric at that tima. That is what I am trying to get
across.. I ju;t cannot arcticulate any more eloquently than
that.

Mr. Baron. I think you are being quite eloquent and
extremely informative. You mentioned that the phrase assassina-
tion would be used in the discussions ‘about the kinds of weapons
that would be used for commando rqids or equipping your
operatives.

Mr. Halley. ‘Paramilitary teams, right.

Mr. Baron. Was the capacity of a weapon to be used as

In other words, was that phrase used positively?
Mr. Halley. No, it was not. It is the kind of thing
that weaves itself into, ydu know, a conversation.

For instance, if you are planning a commando raid against
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you going to gel across the gunrdfforce that is around a
refinerye Oﬁe of the questions you have, of course, is if you
bypass them,you are successful to get in without a trail or any
kind of a struggle, that is great. But what happens if you are

implanting your :target and the guard stumbles on you, you know,

- .

-

the guard force then becomes an immediate: risk to your operation
and usually there is a fire fight. Therefore, this becomes a
question of weapons. In othar words, what weapon is going to
give the highest muzzle velocity and make the largest amount of
noise. Therefore, hf you have two weapons of co-equal cyclic
rate of fire and one made less rate of noisa than the other

for that job you would pick the weapon with the lpwest noise.
You might even silence it. You may make a silenced submachine
gune out of it.

These are the kinds of‘things that go into these discussion$
of weapons.

Mr., Baron. Thé technology of assassination and targetted
shooting, are you referring to -- when you say assassination
weapon -- to a weapon éenerally capable of targetted shooting?

Mr. llalley. 1In this particular contex*, I think most
people felt that the Cuban penchant for assassination, for
discussing.assassination, was the kind that would have to be
done from a long range.

You know, I think that it is generally an accepted thesis

that a group of dedicated men who.are prepared to give their livps
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can in time assassinate almost anybody. Now,lthe Cuban was not
that kind of a pPerson. That-was-not his pPsychological make-up.
Ha tends to want to live, to enjoy life, to talk about his
accomplisﬁmant. Tﬁarefore, while they werws brave and dedicated,
they wers the kind of peoble who would pProbably engage in
something like this in the context éf using thas sniper weapon
as a vehicle for assassination: long distance.

Therefore, in this context Qou_are talking about range, you

know, one of the key factors becomes what ig the accurate range

of a weapon if fired by an expert marksman., Therefore, that is

the kind of thing that would go into, you know, discussions of

weapons.

Mr. Baron. When you wera discussing‘weapons with high

)

range and low muzzle velocity, was this ever discussgd in the
context of‘shoot§ng Fidel Castro or other key Cuban leaders as
opposed to targetted shooting on a‘commando raid.

Mr,lnalley. I can recall, you know, no conversation in
which it was narrowly focused on the question of Fidel Castro.

Mr. Baron. Let us go back, then, to putting this all

‘into historical context. I am going to ask you if you can
\ .

explain more about the structure of the JMWAVE Station, both
the channele wupward .- from you to the Agency and the Special
Grdup and the channels dowﬁward from you to your operatives,

if in the course of.ekplaining the structure, you would like to

make some comments about the historical context, that would be

~ TOP SECRET
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"documents. You know, I am sure there is a Maxwell Taylor Report|,

appreciated.

Mr. Halley; I think what f would like to do is to try to
put this into some perspectiva.

The perspective really starts with the failure of the Bay
of Pigs Operation. After thé failure of the Bay of Pigs, the

Kennedy .Administration wanted another look taken at the problem

of Cuba. In order to get that other look started, the Kennedy

Administration created this three-man task force or this threae-
man gfoup and wanted to see what else could be done against
Cuba, and that is when I came into this proslém in February of
‘62,

Mr. Baron. 1Is it possible that the three-man group that
you are referring to is actually the Robert Kennedy-Maxwell
Taylor Board of Inquiry into the réasons for the failure of the
Bay of Pigs operation?

Mr. Halley. This three-man group stemmed out of that
inquiry. What its relationship was to the inqdiry, I do not knoyv,
because I was not involved and I never had an opportunity once

I plunged into this job, to go back and read those historical

and so forth, but I have never read it.

All right.

Therefore, my first task wherd I became involved in this
was the task of coming up with an operational plan to see what
kinds of intelliqgence could be collected in Cuba, so that by

TOP SECRET
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'intelligence on that part of the island that could not bhe

"Soviet build-up and the United States government taking the

collecting thig intelligence, an assessment could bélmuda based
on hard facts as to what could be done against Castro. 1In other
words; the difference here was that People thought that the Bay
of Pigs operation was not soundly grounded in intelligence.
Therefore, this was an uttempt to start the collaction of
intelligence to see what could be_done.’

In order to collect intelligence at that particular time,
it was beliaeved that all avenues of approach should be used,
80 that meant classical foreign intelligenca operations,
counterintelligence operations, the debriefing of refugees, and

the use of paramilitary means to put teams into Cuha to collect

covered by what you would call the more classical means of
foreign intelligence collection.

As the program was started essentially by me or accelerated
by me, we in fact got caught up.with the Cuban Missile_crisis -~
that is, the advent of the Soviet intervention into Cuba -- aﬁd
our whole effort shifted to covering that Soviet build-up in

Cuba, and this was an integral part to our having detactad the

actions which they did, that is, to verify this.

" There was a great problem for a while when wa ware all
talking about hard intelligence, the iPresident, John Kennedy,
was telling us, give us hard intelligence. We thouqht wa were

giving him hard intelligence. What he meant, in his dafinition
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of hard intelligencs, as it turned out to bé, was a U-2

Photograph. lle nevar articulated that to us in those terms.

“'Then.we got caught up into the eybball to eyeball confron-
tation of the Cuban Missile Crisis. When that was over, we
got caught up with the problem of monitoring. the disengagement
of the Soviet presence in gpba. That took us up through sometimi
into early '63.

Then we took a look again, because we knew an awful lot
more about them than we had when we started in February of ‘62,
to see what cou1d>be done against Cuba, and it was clear at
that point that no external invasion was going to be possible,
because that was something that was excluded by;the Khruschav-
Kennedy agreement and then it was not feasible. 1In any event,
éherefore it was a question of what could be done. So we were
collecting intelligence to continue to stay on: top of the
situation. We were attempting to establish contacts with the
military establishment in Cuba to see if there was any force
that was opposed to Castro within the military establishment

that would be used to alter the situation and continue to see

.whether there were any economic Pressures that could be brouqght

on . Cuba that would accelerate the whole pProblem of Ccreating
an environment in which a resistance could be created on an
island.
Mr. Baron. Were those the twé primary tactics used at
that point when Castro had consolidated his strength - and
- TOP SECRET
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.affect, one, a survey, and two, the Missile Crisis and its

when the United States and.Russia reached an agreemant that no

external invasion of Cuba would take Place, did you turn
primarily to the ways and means of finding a dissident group
within Cuba that’mig£t be capable of overthrowing Castro:,
number one, and number twp, of finding means 6£ undermining
the economic strength of t?g Castro government.

Mr. Halley. In addition, we were continuing to shpport
certain elements of resistance, you know, that were still there
that were not in the Army.

Mr. Baron. What kinds of eiements wera those?

Mr. Halley. These were paramilitary forces that wera in
Cuba, that we had put in or established contact with, or peoéle
who were already in the bush who we had already established
contact with or they had esﬁablished contact with us, and we
were providing them with food, weapons and so forth so that they
could survive. So that it was a multifaceted approach at that
particular time.

That went on from the middle of '63 until the middle of

'65, and these are two distinct phases of this operation. 1In

post-mortem, and then the next Phase was the continuation of
intelligence collection, the yorkinq or taking the sounding with
military dissidents, economic pressure, and working with

natural dissident elements that were still on the island.

I think you know that all of ‘'your questions have to be put

TOP SECRET




into these various timeframes. When you talk about, was there
ever a discussion of assassination, You know, when peopla

were coming out and being 1nterviéwed, Yes, some Cuban refugee

Pnone (Area 202) 544-6000 e

would say, by God, I would like to go back and shoot, you know,

X, Y or z. It might have been Some commandante in his particu-

lar area; it could have been Fidel Castro. This was just part

-

of the fabric of the times.
Mr. Baron. Can we turn now to the structure of the JMWAVE

Station and explain that a bit? How large was the Station?

What was the command structure within the Station?
Mr. Halley. The Station started expanding in whataver

timeframe it was, somewhere after the survey was completed. It

QC..:
5
<
.

N

must have started expanding sometime in March of 1962. You

N
WARD &

know, by the time that it was at its peak, which was probably

0

somewhere just before the Cuban Missile'Crisis, July, August

6

of 1962, it was either the largest or the second largest -- my
recollection was that it was the second largest station in
existence at that time. I would not want to be pinned down on

a particular number of people on any particular day.

Mr. Baron. Could you give some idea as to the number of
employees at the Station during its peak?

Mr. Halley.. I would say somewhere in the neighbordhood of,
you know, Méﬁ You know, again, this means staff and ‘R‘ :

contract employees.

410 Furnt Sneel.‘s.i.. Wasnington, 0.C. 20003

Mr. Baron. What do you cover with the term contract
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employees?
Mr. Halley. These would be, for instanca, maritime case

officers. We hired people who had specialized 8kills, that is,

Prione (Area 202) 5446000

that they could 'manage a series of vessels for us, -but they

were not longterm staff employees. These would be people who

would be used, if you will, in a management organization, basic
implementation of the program. )

Mr. Baron. bid You have other agents or operatives amonq
the Cuban community or outside the Cuban community that were

affiliated with the Station although not employed by it

directly?

Mr. Halley. I think we are going to have to define some

N

terms,

N

Mr. Baron. What I am trying to do now is simply get a

-l

-

<

.
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n

pPicture of the scope of the Station's strength and &m its

5

activities, how many people the Station had to call upon for

7

its activities.

“

Mr. Halley. Well, let me try to give you an answer, because
I think we are going to get into a semantic problem here.

When I talk about the Station, as such, I would say that

is roughly in the neighborhood of {& .-‘ﬁggggé@‘people, and thaté&‘

was those people who would be involved in the management

e, S.E., Waihington, D.C. 20003

effort, the direction effort, the financial logistics, cover

procedures, security, that kind of thing. All right? Flowing

410 Funr S

out from that were people ‘whom we would call aqents, that is,

TOP SECRET




People who wara not knowledgeable necessarily of whom they
worked for or whera tha cover offices were located and so forth,

Let us say, in the maritime part of the Operation we might have

Pnone {Area 202) 344-6000

had at any one point in time, you know, up to five hundred

People involved in maritime activities, you know?

Again, if you pick a date, I am sure we can research it,

-

The records are still available and you know how many people

we had, but let us take these five hundred. What am I talking

about? Thesa would be essentially Cubans who were the captains

of the vessles that were used in infiltration operations to

put people on the shore of Cuba, and there were a variety of

techriques. In other words, you might start on with the mother

e
U’B

WARD & Pa

ship, which would be an LCI -~ I am not sure how familiar you

NN

are with various kinds of vessels.

0

Mr. Baron. What is an LCI?

Mr. Halley. Landing craft kind of vessle, or a patrol
craft, a PC, 110-foot vessle, that would be a mother ship.
This is the kind of ship that would Fake fuel supplies and

water, so that other smaller vessels could be serviced by it.

‘So you might start with an operation of a mother ship towing a
smaller boat, or having it on its decks and going down to
fifteen or twenty miles from Cuba, putting the smaller boat

over the side, which was a faster boat, lower silhouette, less

410 First Street, S.E., Washingion, O.C. 20003

likely to be picked up by Cuban coastal radar, and then that

would take the team in close to the shore where wa might finally
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put them into rubber rafgs,'whera they would paddle in or use
a silent outboard motor if the surf was high.

Mr. Baron. The people involved in manning those crafts
would not necessarily bé employees of the Station directly?
They might be agents, even non-paid agents?

Mr. Halley. No, they were not paid. For instance, they
might work for a particular cover dﬁmpaﬁy. In other words; I
am only using this as an éxample. Let us say we had the ABC
Shipping Company. That shipping company was a subsidiary of

the Station, if you will,and the ABC Shipping Company .ran

maybe one LCI and maybe two or three smaller boats which it

could deck load and that company might have fifty or seventy-

five employees, as an example, all Cubans, maybe some of them

-was Nicaraguans or Costa Ricans as most of these vessels -- I

would have to go and look at each vessel.

Does that give you'a feel for the size of the problem?

Mr. Baron. How many such companies would have been in
existence at that time, companies oparating as CIA proprietaries

or companies in cover and supplying the JMWAVE Station with

.personnel or with equipment?

Mr. tHlalley. We are talking about all of these companies,
they probably went up into the hundreds. I distinguish between
companies that were set up simply to provide cover as opposed

‘to companies that were proprietaries. You know, these terms

mean different things to me. The nature of the Agency's
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involvement in each is different. I am having a little

trouble --

Mr. Baron. Could you explain wﬁat different categories of
companiss you were receiving'halp from at that point, and about
how many of each there might have been?

Mr. Halley. I do not think I could do that. IWe are
talking about hundreds of companies that we used during that
period of time. Some of them might simply have been.a company
set up and registered and run out of somae attorney's

office. It simply provided back stopping for the ownership of

‘the - small boat.

- Everything has to bea owned by somebédy, it has to have
Coast Guard registration, you know, things like that. Even
I had access to the files to answer your questioﬁ, it would
teke me weeks to' pull ali that together to give YOu an answer.
I don't think there is an overview statement.

Mr. Baron. Would it be fair to say that you had coopera-
tion on a grand scale from all kindé of people in private
enterprise.in the Miami area, or in Southern Florida?

Mr. Halley. I think it would be fair to say that we had
exténsive cooperation — I do not like your word "grand" -- that
we had extensive cooperation from the civilian sector in
Florida, in the state of Florida,‘to facilitate the conduct of

this clandestine mission.

Mr. Baron. "~ Did you also have extensive cooperation from
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civic officials and law onforceﬁaﬁt agancies in béing allowgd
to operate frea or the law? For instance, were you allowed to
pPut vessels onto the water which were not proparly registered;
or which could be held immune for inspection by the Coast Guard
or other maritime authorities, and were you allowed to send
peopla through the streets of Southarn Florida who may have
bean armed or violating local law ;n some other way, who were
held immune by arrangements that you had with law enforcement
agencles?

Mr. Halley. You have asked me, in essence, three
questions. |

Mr. Baron. Right.

Mr. Halley. Let me try to divide that and deal with each
question separately.

Let ma first deal with fhé-vessels. Every vessel that we
had was appropriately registered. There were no short-cuts :
insofar as the U.S. Coast Guard was concerned. That is, any

vessel that was registered in the United States met appropriate

safety standards and so forth, so we were not putting any

‘vessels into the water that any citizen could not have put into

the water. That is we are talking about ten, fifteen, twenty
foot boats, thirty foot boats, thirty-five foot boats, things
like that. These hoats were owned in-elther a-.corporate.name
or by a private individual who had to register thenm witﬁhghe

Coast Guard and pass normal Coast Guard requlations.
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"insure tﬁat no weapons were issued to anybody until the men

(Discussion off tﬁe recé?ﬂ.f

Mr. Baron. To continue with this, I understand that
safety regulations would have been complied with, but “was there
some sort of immunity from inspection, say inspection fdr
carrying -armaments aboard a vassel that the CIA had arranged

with maritime authorities, or local law enforcement authorities?

Mr. Halley. When we had operations qoing; thesa were
coordinated with the Coast Guard in termé of their knowing that,
You know, at a particular date, time group, that there would be
a rendezvous between two Vesséls which wera our vessels, and
this was coordinated with tﬁe Coast Guara.

Mr. Baron. Would you return to the second part of that
large question? Without referencea to vessels, were CIA
employees or agents on the streets of cities in Southern
Florida immune fpom search or arrest by local law enforcement
authorities?

Mr. Halley. They were not immune.

Let me ask to dispel Oné myth that I think has developed

which is reflected in your question. ' We were meticulous to

were on the vessel outside of the immediate waters of south
Florida, and we were meticulous to insure that when they came
back from a mission that they wafe met at sea and all the
weapons were taken .away from then.

So, when you talk about a group moving around in Florida,
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‘Florida, as an example, If somebody came off of thatbsite that
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wa did work out throdgh the entire state, and 1 4id not want
you—té feel that I wasg being less than\candid with you, ang

you keep saying south Florida, I want to say to you that we
operated_in the state of Florida, men moving around armed under

our control in tha state of Florida, is just not correct.

This was all carefully -coﬁtrbll?d and they did not have their
Weapons when they came back, wa .took them before they landed,
S0 they were not immune.

Mr. Baron. You did have general arrangements or agreements
with law enforcement agencies throughout Florida for the

treatment of CIA operatives who were affiliated with the JIMWAVE

Station?

Mr. Halley. Wwe dig have, through our Office of Security,
a continuing dialogue‘with a number of law enforcement agencies
in Florida. 1f a problem developed, we would then contact them
and look at the issue within the context of what had transpired.
Certainly there was no immunity. In other words, this has to be
looked at on a case by case basig.

For instance,'ydu know, we had a training site in north

was drunk and disorderly in town ‘and could not speak English,
the loéal authorities did have a number to call to raise this
with us to see whether this was sqmebody that was of interest
to us, and then we Qould hava to go and Settle that particular

case.
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Mr. Baron. Back to the structure of the relationships
between yourself as Chief of Station at JMWAVE and any operativej

or employees who worked undarneath you at that Station, would

Phone (Area 202) 544-6000

| it be fair to say that any activities run out of the Station

ultimately were channeled out through you?

Mr. Halley. They should have begn, and they were -- you
know this Station went through several mutations in organization
during its existence. T guess the organizational structure that
existed for the iongest period of time was something like I am
going to deséribe to you.

There was a Chief of Station, which was myself. I had a

7 0

Deputy Chief of Station for operations. That is the gentleman

N

N

who is now retired, I think he is still alive, by the name of

N

‘J
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Moore, Robert Moore. I had a sacond Deputy Chief of Station and

he was for Support Patterns. .That is a gentleman who is also

7 600

retired, a Mr. Corris.

Then the rest of the Station was organized into a number of
branches. Each branch was organized along functional lines.
Let me give you an example. There was a Foreign .Intelligence
"Branch. These were people in, what in my términology would be
classical foreign intelligence operations. That is, trying to
recruit a . Cuban diplomat abroad, as an example, dealing with,

you know, a Uruquayan diplomat in the Uruguayan Embassy in

410 First Street, S.E., Washington, O.C. 20003

Havana. They are working with resident agents in Cuba who might

live in some city like ilavana and have a legal job as a baker or
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butcher or something but had a radio set in which they could
communicate with us, through which they could communicate to us.

Then there was the Paramilitary Branch. This was thé
group that ran the commando operations. This was the group that
ran, and put people back into Cuba, into resistance groups, or
established contact with resistange groups. This was a group
that also worked in putting in caches that would supply people,
either paramilitary forces in Cuba or agents that Were.being
run by the Foreign Intelligence Group.

All right. Then there was a Covert Action, people who
dealt with exiled refuqée groups that were involved in radio
activities, Publications, that kind of thing. Then there is a
whole panoply of -- then there was Maritime, in terms of
finance, and so on. Security was a branch. Obvf%usly, under
that kind of system, no executive, whether he is president of
a corporation or a Station Chief, can See every single piece of
paper that comes in or out, but clearly there was a review
Procedure whereby program reviews were conducted, individual
operational reviews were conducted.

Mr. Baron. By yourself?

Mr. Halley. By myself. I do not want to leeva you with
the impression that I knew every single thing that was going
on every minute and could account for the activitigs of three
hundred emplqyees on a daily basis. !

Mr. Baron. . In talking about the personnel affiliated
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with the Station a moment ago, I think we may have created a..

misimpression that the only people involved in CIA operations
Were people who were paid by the Agency. 1Isn't it also true
that there were many members of Cuban exila groups in Florida
who participated voluﬁtarily from time to time in CIA spohsored
operations? .

Mr. Halley. I think that you ma} hava to sharpen that up
for me. I am not sure what you really maan.

"If you are talking about foreign intelligence coilections,
yYou know, the people who were producing --

Mr. Baron. I am talking now about the paramilitary
operations.

Mr. Halley. No. I do not know of any people that ware
involved in paramilitary operations that were not in some way
paid.

Mr. Baron. By the Agency?

Mr. Halley. By the Agency.

Let me make sure that we understand each other, because

during this period of time there were a lot of independent

" Cuban groups who claimed that they had sponsorship from the

Agency but did not, and were operating, and there was =z period
in time when these groups could not run their operations from

Florida without running the risk of being piﬁked up by Customs,
Immiqratibn, Coast Guard, the FBI, or if we had information on

it, you know, wa might pass the information to the Coast Guard
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80 that they could keep them from going.
If that is what you are refarring to, somebody like Alpha 66

or Commando L or somebody like that, they were not a part of

the CIA apparatus.

Mr. Baron. Although you might be aware of their activities

Mr. Halley. We would be'awara of their activities,
certainly«

Mr. Baron. Can you explain if thare is anything to add
to what we haye already said? The chain of command, apart from
yourself as Chief of Station, to Task Force W and to tha
Directorate of Plans within the Agency?

You would report directly to William Harvey? -

Mr. Halley. William Harvey was Chief of Task Force W,
later FitzGerald. My chain of command was from me to them.
You know, they ha@ a subordinate staff who helped them monitor
the Station's activity, so that it just was not the fact, you

know, that Mr. Harvey and Mr. FitzGerald were totally dependent

on what I told them. To have .an appreciation of what was going

on in Miami they had their own staff that was following

"individual operations.

For instance, they had a paramilitary staff that would
review our proposals for a paramilitary operation and ' might
say we think that the Station has overextended itself this
month, they want to run twenty-five operations qiven-the

weather during this particular month of October. Wa dq not
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think they could do it. We think.thef should be'guided to run
only twenty; fifteen, something like that, So they were not
totally dependent on ma.

Mr. Baron. What w&s the nature of tha split'of responsi-
bility between Task Forca W And JMWAVE Station?

In other words, ware there certain operations that were
run directly out of Task Force ;;

Mr. Halley. Also, you have to put this into a historical
time. What Period are you talking about?

Mr. Baron. During the period of your tenure. If there
were changes during your tenure at JMWAVE, vhy do you not

explain those?

Mr. Halley. There were. Each one is different. Let me
give you a couple of examples.

Washington, Task Force W, essentially dig not run . .-

AnY paramilitary operations where they took command and control

for sending people to Cuba. For instance, if Task Force W in
Washington wanted to ‘Plant a .radio in Cuba which was to:be: pickd

up by foreign intelligence agents who could report, they would

‘task us to implant that radio in a cache in a particular area

in Cuba, for'instance, Oriente Province. We would know gimply
that it was a radio 'perﬁapg, Wa would then put it into
Oriente prOViqce, write up the site, give them the rip cord.
They would communicate to the agents' in Cuba who 'would: go

recover the cache.
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"have been run through Florida into Cuba?

’ . .. . . . } .
So they had agents in Cuba that ware Teporting foreign

intelligence to them so they had collectibn “aggdets that were
reporting to them along the same lines that we did. .They?did
work at:a downstream point when FitzGerald came in with a
couple of groups -- in other words, they had contact with
Artime. I had no contact with’the Artime group as a general
rule. They also had contact ;1th Manolo Ray which I did not
have contact with. So they were working with ihese kinds of
larger exile groups. '

The Task Force also specilalized in much more economic
activity than I did. That is 2 question of looking at such
things asExq il bus exports from(:“.- m&@ to Cub#. 13{1-‘3

Mr. Baron. In terms of paramilitary operations, if an
assassination operation had been run by Task Force W, would
You have assumed as Chief of Station in Miami you would have
been aware of such an-operation?

Mr. Halley. No, I do not assume that.

Mr. Baron. Would it not have been sound managerial

pPractice to let you know that there was an operation that might

Mr. ﬂalley. No.

You know, the Agency is a highly compartmentad mechanism.
You know, let us dispel one thing very promptly here.  If you
are asking me was I aware of all these contacts, you know, with

the Mafia -- and I think I can tell you frankly at that tima I
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was not -~ Harvey would come, you know, to Miami, to visit me
to review the activities of the station, and while‘there would

go off on his own and make his contact with whomever he was

Phone (Area 202) 544-6000 " i'.'“ %

meeting. I knew he was meeting somebody, but it was not up to
me to find out with whom he was meeting or why he was meeting

them or what he was doing with them.

-

Mr. Baron. My queétion really was, I think more innocent
than that.

Was ;E strictly one of involving what correct management
techniques would be, or what kind of knowledge the Chief of

Station of JMWAVE would have to have in order to do an effective

70

job in dealing with the Cuban community and running operations

into Cuba? You ssem to be saying that it would not_be

0
& PAUL

necessary to run an effective job to have knowledge of every
Oother operation that the CIA is running against Castro?

Mr. Halley. I think what I am saying during that particu-

(o
a
e
x
N
~

iar time_-- I do not want you to come to the conclusidn that

I was knowledgeable of everything that ‘ran in from or through
the state of Florida, because during that period of time, for
*instance, Mr. llarvey in particular was a very compartmented
gentleman, and it would be keeping with his style to run an
operation in which the locus of the operation might be Florida
and I would not know about it.

Now, that would be an unusual thing, but it is not precludefl.

410 Furst Street, S.E., Washington, D.C. 20003

Mr. Baron. Let us turn for a moment to followinq~up on the
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"whom he might have been meeting or for what purpose that ha

.TO’P'SECRET.:

nature of your contacts with William Harvay in raference to any
operations he may have in running unilaterally against Castro,
Do you recall aiding Harvey in an operation that he was in chargg
of and that was not affiliated-with JMWAVE?

Mr. H#lley. I do not recall anything, I do not recall
anything specific. 1In other words, the pattern was in terms of

/

command and control, I would come to Washington on a regular

basis to review activity with Harvey after wa submitted our
Paperwork. Harvey was also a frequent visitor to Florida.

We would have operational discussioﬁa. e would talk to the
Branch Chiefs, he talked to people. He also went out on his
own, and he was meeting Somebody, it was clear to me that he
was meeting people. But it was frankly in the way that the
Agency is run and managed, it was not a concern to ma whom he-
was meeting.

Mr. Baron. Would it have been proper of you to inquire
of him whom he was meeting?

Mr. Halley. No, it would not have been.

Mr. Baron. Did you have suspicions or speculation about

was having these meetings?

Mr. Halley. No, not for what purpose. There is a whole,
you know, panoply of thinqé going on at that time.. You know,
frankly I was a very busy guy; when Harvey was tﬁere, it occupied

one hunk of a lot of my time. If he wantad to go off, you know,
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do something else and was going fo meat someone alsa, that-was
fine with ma. ' It enablaed me to qet_back to my immediate and
more pressing problems.

In this business you just do not ask your suparior, what
are you doing? That is just not cricket: that is not the way
the game is played.

Mr. Baron. Do you recall a“time when Harvey asked you to
procure arms and equipment to be passed to a Cuban exile?

Mr. Halley. Tb a Cuban exile?

Mr. Baron. Let me strike the reference to a Cuban exile.

Do you recall a time when Harvey asked your aid in procur-
ing arms ard equipment to be given to a man named Tony Varona
who was - a contact of Harvey's?’

Mr. halley. I know Tony Varona. He was in the period --
prior to the nayvpf Pigs, he was part of the consejo.

Frankly, if you've got something that you can sharpen that
up, I think you need some basis, that I think that can trigger
my memory here. I do not remember frankly Tony Vaxona being
in Harvey's -~

Mr. ﬁaroﬁ. In contact with Harvey?

Mr. Halley. You know, I may have procured something for
Harvey, some kind of equipment or doﬁ& some kind of. operational
support task. |

Mr. Baron. Let us make it more specific.

Do you reéall helping Harvey load a U-Haul trailer full of
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about $5,000 worth of arms and equipment ‘to be left in a parking

lot and picked up there by a contact of Harvey's? And this
would be in approximately April of 1962.

Mr. Halley. I do vaguely‘remembér something about a rented
truck. Quite frankly, I do not really recall all the details
of this‘at this particular time. I do not remember, you know,
personally procuring any ﬁaterial, but it is conceivahle that
I did get a request from Harvey, that I did go to the logistics
;pparntus, and whatever he had requested from official stocks
he was provided.

Mr. Baron. During that same period of time -

Mr. Halley. I do recall something about a truck. I do
not recall anything about a trailer. My recollection of this
truck incident seems to be -- I do not remember what it was.

We did do somethipg for him logistically, I do remember a truck

being involved with some logistic material in terms of a

-parking lot. But frankly -that is about all I can recall of it

at this particular time. '\

Mr. Baron. Do you have any recollection of hearing of

\
‘poison pills in any connection during your tenure at JMWAVE?

Mr. Halley. No, i do not recall -- poison pills? Poison
pills, the only kind of thing I can recall occasionaliy when
people were falking about. Seing on mother ships, you know, what
would happen if they were capturéd. This was a discussiqn

occasionally of whether any kind of drugs should be issued to
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the people who were manning,thasé Vessels'lgvéhey‘coéld do
themselves in if they were to be captured, things like that,
but we never issued any such pills but thera were discussions
of that kind of a problem. I do recall specific agents who

were sent back to Cuba to run a collection or to go back into

the bush and so forth who asked for somd sort of pills which

they could kill themselves with if they were captured.
But other than that -~ if that is what you were referring

to, I think they are called L pills, or something, as they

were referred to in those days.

Mr. Baron. Why were theyicalled L pills?

Mr. Hallev. Everything has a number or nomenclature, I
do not know.

.Mr. Baron. Did you ever hear of poison pills to be used
in assassination operations against Fidel Castro or other
Cuban leaders?

Mr. Halley. No.

Is that referencing to this material that I might have

provided for Harvey? Because if that is the case, I can dispel

‘that quickly, because I would not have had access to them.

Mr. Baron. You would not have access to poison pills?
Mr. Halley. No, I would not have access to them.
Mr. Baron. Why not?

Mr. Halley. I did not have them in my inventory. That is

|
not anything that I have, you know, command and control of. Tha
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Mr. Baron. They would have had to coms directly from
Technical Services Division at CIA? |

Mr. Halley. That is what I'm trying to clarify what it is
that you are trying to establish from me.

In other words, if you are =Saying --

Mr. Baron. Let us move further, I think we can be more
spacific now.

We have a document that I am about to show you. I just
wanted to clear up. the background of it before we discussed
the document.

Mr. Halley. Let me just make this point. If you are
talking about drug pills, I had no source of such things, so
if that is the nature of your question, I can say I had nothing

to do with that. If you are talkiﬁg about, you know --

~

- Mr. Baron. Arms and equipﬁent -
Mr. Nalley. -- weapons or something, yes, that was in my
inventory. I could have issued that to Harvey, you know, guns,

ammunition, plastics, that kind of thing I could have had

‘access to, yes. That is why I am trying to sort out really

where the thrust of your questioning is.

Mr. Baron. There were two prongs: to the question, you
have picked both of them up. One is whether you had ever heard
of poison pills in connection with an assassination operation
against Fidel Castro, and your testimony would be that you had
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not, is that correct?
Mr. Halley. That is rights~ I would not have had access
to those pills myself, nor did the Station. In other words, if

I had wanted something like that, I would have had to corres-

ponded with Washington in order to have had access to it, if

in fact it existed. .’
Mr. Baron. You never had anyvsuch correspondence?
- Mr. Halley. I never had any correspondence that I can
recall.
Mr. Baron. The other problem was the supply of arms and
equipment to which you already replied.
Have you ever read that Inspector General's Report of

1967, prepared at the request of the NDCI to fill him in on any

| assassination efforts to which the CIA may have been connected?

Mr. Halley. _No, I have not read the report.

Mr. Baron. Before you came here today you were not shown
any excarpts from this report to refresh your recqllecﬁion at
the CIA?

Mr7 Halley. The IG Report?

Mr. Baron. Yes.

Mr. Halley. Né, I havs not.

Mr. Baron. Were you shown any other documents at the CIA

refresh -- or in preparation for today's session --

Mr. Halley. No.

In preparation for today's session I have had several
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conversations withvSeymour Boultin -

Mr. Baron. Walt Elder?

Mr. Halley. I talked to Walt Elder on the phone. You know
the people who are involved in this thing. I have asked for
that, I talked to our attorney, Clarke -~

Mr. Baron.. George Clarke?

Mr. Halley. Yes.

-~ I talked to a numb#r of people, I asked to see the
newspaper clipping from the Miami Illerald on the McGovern
activity. Yes, I have looked at that kind of thing. But I
have not looked at the specific IG Repért. I have not read it,
I have not seen an extract of the IG Report.

Mr. Baron. Wefe you given any specific instructions as to
the kinds of thingé that you could say or not say here today?

Mr. Halley. . You know, nothing beyond what you and I
touched on which you have already put on the record.

Mr. Baron. Which is not to mention the names of CIA
officers who are still operating under cover?

Mr. Halley. Right, or agents who would still be viable

"that I know of.

Mr. Baron. Right.
Then let me show you.a documant which we will mark as
Halley Exhibit No. 2.
(The document referred

to was marked Halley
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that begins, "When the pills were given to Varona through

Mr. Baron. Which is an exée:pt from the Inspector General'sq
Report of 1967 at paqes 49 and 50, and I will ask you to read
the portions that I will bracket which deal with a report of
a meeting between yourseif and William ilarvay involving the
supply of arms and equipment.

(Pause) .
E

Mr. Halley. I have no reason to doubt this. I may have

provided this support. I do not recall sitting in a parking lot
observing --

Mr. Baron. For the record, we are discussing the passage

Roselli, Varona requested arms and equipment needed for the
support of his end of the operation. Roselli passed the request
to Harvey. Harvey, with the help of [Mr. Halley], the chief

of the JMWAVE Station, procured" .—-.

Continuing .--And then it continues to say a large sﬁobping
list of arms and equipment, which cost about $5,000 and were
supplied in a parking lot of a drive-in ;estaurant in a rented
U~-Haul truck.

‘Would the cost of $5,000 have been an unusual expenditure
at that time at JMWAVE Station for arms and equipment?

 Mr. Halley. No, $5,000 would not have been an unusual
expenditure.

Mr. Baron. Not unusual enouqh, in fact, for you to have

a particular memory of the event?
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Mr. Halley. No.

Now that I read over this thing, I do recall, as I told
you earlier bafore you showed me this document sohething about
a rented truck and being involved with Harvey in providing him
some logistical‘support for an activity. I do not recall this
specific list of equipment being-involved,- you know,-somewhere
you got this and if I could check it against the files, if there
are any files available, I could verify whether this is correct
or not.

Mr. Baron. Whether or not the particular list is correct,
you would say that these couple of passages from the IG Report
generally characterize youf involvement with Harvey in this

one incident correctly?

Mr. Halley. I would want to sharpen this up, because you

hava one, two, two paragraphs here. In the first paragraph
there is a reference to some pills. I had nothing to do with
any pills. I have no recollection of any pills.

Mr. Baron. Let us jump then to the vefy last statement and
let mé ask you if this confirms your own sense of your knowledqe.
The report says: "Harvey says that (Halley]" -~ here I
Am using your alias =~ "never knew to whom delivery was made nor

for what purpose. (Halley] was merely called upon to furnish
support  for a headquarters operation from which he was otherwise
excluded."”

Does that generally characterize correctly your point of

TOP SECRET
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I want to go back to these other points, though, because
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I want to be meticulously correct here. I db not recall the
specifics of this inventory of equipment. I do not recall,
you know, sitting in a parking lot, surVeilling any kind of a
vehicla.: On the other hand, I do recall having been involved
with Harvey in some sort of an effort with a U-Haul truck.
Now therefore that last sentence you hnve read is correct,

I knew nothing about any of this delivery.and I.was..called

to furnish support for a headquarters operation from which

was otherwise excluded.

C.
I
=
(o

Mr. Baron. You are not denying, are you, that you may have

N

WARD & PAUL

sat near the parking lot and surveilled the truck until it was

0

picked up?

6

Mr. Halley. I hava no recollection --

7

Mr. Baron. One way or the other?

Mr. Halley. No, I would say that my sitting in a parked
car with Harvey surveilling a parking lot is the kind of thinq
‘that would have stuck in my mind. I do. not recall ever doing.
that and that is the thing that has me a little perplexed here
and I Am having trouble matching this ‘thing up with my own
memory. It would have been damned unusual for Harvey and I to
have sat in a parking lot, and I just do not recall that.

I do have a vague recollection of being involved with him
'\I‘P SLCRE

\'
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in soma sort of caper involving ; U;Baul_truck.

Mr. Bafon. At that time, if Harvey had made a request of
you to supply $5,000 worth of equipment like explosives,
detonators, .30 caliber rifles, .45 caliber handguns, radios
and boat radar, would you have supplied that equipmant to Harvey

or to anyone he designated without asking him what the purpose

-

of the operation was?

Mr. Halley. Yes, I would have supplied 4t to Harvey or
to his designated representative, depending on how that person
identified himself to me with the equipment that he requested.
That was my chain of command and, if he had told me that he
had wanted this material for any operational activity, I would
have seen to it that-it was issued to him. That is the way the
Agency functions. |

Mr. Baron. Would it have been standard procedure in a

.paramilitary operation to procure equipment that would not have

been traceable to the United States as the IG Report indicates
was done in this case?

Mr. Halley. It depends. It depends on what was the

.sponsorship that was trving to be conveyed to the paramilitary

group.

In other words, let us say there was a Venezuelan business-
man who may have been giving some assistance to a Cuban exile
group. If somebody had gotten in touch with that Venezuelan

businessman and he was saying I brought weapons into Florida
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‘man. ‘I do not know who he is. I asked several of my colleagues

or squipment which I will giva you, then maybe under that kind of

a circumstance we wouldn't want anything that would clearly
identify it with the U.S. governmenﬁ and then that would be the
normal thing to do. I would hava .to kﬁow the sponsorship.

Mr. Barqn. This requust would not havae been extraordinary:
either, to provide "sterile"'equipmgpt té a contact of Harvey's?
! Mr. Halley. It would not have attracted my attention to
make it seem out of the ordinary.

Mr. Baron. Were_you aware of the presence of a CIA officer
named Jim O'Connell in Florida at that time?

Mr. Halley. No. - - ces -

Mr. Bdron. Had you been aware of any operational-
involvement that Jim O'Conhell had with anyone in' Florida.at
any - time? .

. Mr.-Halléy.. I do not know Jim O'Connell. I have seen
references to Jim O'Connell in Jack Anderson's columns and
things like that.since I have been reading the Press, but I
do not Know.Jim O'Connell. If he-walked into this ‘room, -I - -

wouldnot recognize him bgcéuse I do not think I ever met the

when I first saw his name appear in the Press who it was, and
nobady could describe him in a Qay that would enable me to
remember ever having seen or met the man.

Mr. Baron. Hed you heard of the man in connection with

operations against Cuba --
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Mr. Halley. I had not.

Mr. Baron. -~ before reading it in the nawspapers
recently?

Mr. Hailey. Bafor; reading in the newspapers and I do ﬁot
know what year I first read this, becausa somewhere in the back
of my mind is a Jack Anderson-qgluﬁn -

Mr. Baron. And a Drew Pearson column before that.

Mr. Halley. =- a couple of years ago in which it was
obvious that this was obtained from a military assignee to the
Agency named Brad ° something =-- I cannot think of his name
right now -- and that he was the source of that information. 1

think somewhere in one of those articles, his name had

appeared several yszars ago. I frankly do not know who the quy

is.

Mr. Baron. At any point.in your operationai relationship
with William Harvey in connection with Cuban affairs, 4id you
suspect that an assassination operation was being run out of
Task Force W-'against Fidel Castro?

Mr. Halley. Nb.

Mr. Baron. I would like to run down a list 6f the names
of some peonle who ware inVOIVed in one way or the other with
an assassination operation that was being run outlof Task Force
W, and I will reprasent to you that there was indeed an
assassination effort or a series of efforts run out of Task

Force W beginning --. and out of the CIA -- baginning in October
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of 1960 involving connactions between CIA officials and people
who have been characterized as members of the Mafia, of the
gambling Syndicate who had interests in Havana and which involved
the passage of poison pills to people insida Cuba purportedly
for use against Castro in the restaurant that he frequented.
And this plot by William Harvey's own admission was directed
by Harvey during Harvey's tenure as ﬁhe Chief of Task Force W.
Mr. Halley. I take due note of what you are saying. I
have Ao knowledge of that. I will ba glad to comment.on any
of 'the names. My commenting on names is in no way to reflect
any knowledge on my part of this particular activiﬁy, because
I have no knowledge of it.
Mr. Baron. You have already ‘stated that you have no
knowiedga of any assassinatioﬁ effort involving poison pills?
Mr. Halley.  Yes.
Mr. Baron. Did you ever hear of any assassination: schemes
which may or may not have been put into effect involving
exploding sea shells that Castro might pick up by scuba diving?

Mr. Halley. No, I do not recall any exploding sea shells

an avid scuba diver is well-known to me. As I recall, somewhere
in this thing there was a refugee group or Cuban exile group

or somebhody at one time in this whole activity who had focused
on the question of whether Fidel Castro was vulnerable at the
time that he was scuba_diving._ I have heard that discussed bhut
TOP SECRET
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frankly I do not remember in what forum, and yéurlféference to
the scuba diviné has triggered that responsa. Nothing about
exploding sea shells.

Mr. Baron. You do not recall ever hearing Desmond
FitzGerald mention that subject or hearing £hat Desmond
FitzGerald was involved in exploriqg that.possibility, planting
an exploding sea shell? | |

Mr. Halley. The exploding sea shell is enough of an off-
beat kind of thing that I think I would have recalled it. I
donft recall it.

I do reqall Castro's scuba diving, and that representing
a vulnerability and somewhere in the recesses of my memory,
that does strike a bell with me that some exile Qroup, somebody
was talkiﬁq about Fidel Castro being vulnerable while he was:
scuba diving.

Mr. Baron. Did you'ever hear of a plan to present éastro
with a skin-diving suit in which baeteria injurious to his health
would have been cultured; bacteria that would have produced
tuberculosis and would have produced a dreadful disease?

Mr. Halley. I have never heard of any bacﬁeria approach
to the problem of dealing with Fidel Castro.

I do want to come back to this that I do recall something
about scuba diving, you know, on the range of Fidel being
vulnerable at the time he was scubha diving, but I do not recall

exploding sea shells or bacteria.
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Mr. Baronf Let us turn then to tha list of namas -~

Mr. Halley. Wait a minute. Just let me make a note to
myself.

(Pause)

Mr. Baron. .Do you ha&e any knowledge, acquiréd directly
or indirectly, of any involvement.of John Roselli in Cuban
operations?

Mr. Halley. Other than reading the papers --

Mr. Baron. «Other than what you read recently in the papers
did you acquire any knowledge during your period as Chief of
Station at JMWAVE of John Roselli's involvement in Cuban
operations? |

Mr. ﬁalley. No.. I had the impression from Harvey going
off that he was meeting with somebody, and at one point in time
I came t; the impression that he was meeting a guy by the name
of John. Who John was, 'I had no idea. We were involved in an
attempt to try to find two Soviets at one point who were of
interest. The fellow who provided the lead to th&t had bheen
a member of one of ths casinos in Cuba at some time.

Mr. Baron. Do y®u remamber who that was?

Mr. Halley. No, I do not. I do not remember the man's.

name. It may come to me. You are asking me things that
happened, you know, in 1962. As I have told you, I have been
in a lot of places.

Anyway, when we put in a request for a trace on the source

TOP SECRET

:




Phone (Area 202) 544-6000 A.

4
2
<
.
L]
o
«
.«
z

410 First Street, S.E., Washington, D.C. 20003

*7th Street is in downtown Miami. Santos Trafficante is a name

SR A B
e !ﬁ:‘?ﬁ‘ o
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of this lead, I was surprised with the speed with which we got
a response back on this man and “he details run down that we
got on him in terms of who he was and where he worked and so
forth, and I think I concluded at that time that somebody knew
this fellow very well and somthera in the whole labrynth, either
Justice or we or somebody had access to somebody who could give
us a great deal of insight into people who had been involved
with the gambling establishment in Cuba.

Those are the only two things that I can say té you that
I knew at the time. Obviously I have sinca read the papers and
I have put together in my own mind by deduction that the John
that I was aware of that Harvey was in touch with ﬁust be John
Roselli, but i cannot provide to you -~

Mr. Baron. Would this.person'with contacts with gambling
interests in Havana have been Santos Trafficante?

Mr. Halley. I would have no way of knowing. I know who
Santos Trafficante is. |

Mr. Baron. How do you know this?

Mr. Halley. This is like asking me whether I knew where

that constantly was discussed among Cuban exiles and he was a
well-known fiqgure. You could not possibly be involved .=~

Mr. Baron. Did you know of any involveﬁent that he had
in Cuban operations that were connected in any way to the CIA?_

Mr. Halley. None that I krow of. To the hest of my
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recollection when I was in Miami, Santos Trafficante was in the

Tampa area and that is my recollection of it at the time.

I also think.that there was some large scandal, when I was
in Miami, that was played up iﬁ the Press. I foiqet, some
Federal agent who was somehow involved with tha Mafia and with
the Syndicate and there was some‘iinkage in the Press between
Santos Trafficante, Cubans and the Federal agent;.but I do not
remember the details of it.

Mr. Baron. ¢ The Federal agent was not a CIA employeea?

Mr.‘ualley. No, he was not. My recolluction is he wa§
Narcotics or something.

Mr. Baron. You would ‘make the same statement about John
Rosellil that you had no knowledge of his connection with any
CIA sponsored operation against the Cuban government or against
Castro personally?

Mr. Halley. At the time that I was there -- you know, I
want to caution you that I have read the Prass. If I have
trouble sorting this out, I want you to understand that --

Mr. Baron. I understand that clearly.

Mr. Halley. =- that this i§ a dilemma for me. Obviously
I told you I made my own deduction that John, the one that
Harvey was in touch with, must have turned out in. the éontext of
20715 hindsight to be 3ohn Roselli. At the time, I did not
know that.

Mr. Baron. What about Robert Maheu? Did you have any
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connected in any way with those efforts against Castro personally

knowledge that he was involved with Cuban oparations affiliated

with the CIA?
Mr. Halley. No.

. Again, at the time I had no knowledge of Robert Maheu. I
have since read about Robert Maheu in the Press, allegation&_
and so forth. The name is familiar to me now.

Mr. Baron. The same question for Sam Giancana.

' Mr. Halley. Again, I say in answer that at the time that
I waé involved in '62 and '65 I d;d not know anything about
Sam Giancana. I have sincs read in the Press about him.
Therefore, the name is familiar to me today.

Mr. Baron. Did you know at that time that Sheffield

Edwards, who was then Director of the Office of Security, was

or against the Castro governmént?

Mr. Halley; At that time, Shef_Edwards was known to me
as Director of Security. That is ali. I had no knowledge of
his involvement in any activigy against Fidel Castro in a
personal sense.

Shef Edwards did help Security Officers assigned to my
étaff in Miami. Therefore I would pefiodicully go to him about
the performance of his officers who were on my staff. So'during
the time that I was involved in Cuban affairs, yes, I did see-
him, yes, I did talk to him about Cuban affairs in Miami, the

performance of his officers on my staff, but nothing about anyth]
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that he might be doing, you know, against Fidel Cﬁstro.

Mr. Baron. I will repfesent to you that we have testimony
from Edwards and from .Jim.0!Connell who was an officer working
in the Office of Security under Edwards that they were involved
in the early stages of an assassination plot against Castro
which was run out of the Office Qf Security and later transferred
to the DDP. But you are saying that you had no knowledge of
any such operation at that time?

Mr. Halley. I had no knowledge. As I told you before, I
did not even know Jim O'Connell;

Mr. Baron. Do you know a man by the name of Juan Orta?

Mr. Halley. Thag name is familiar to me. It is a hame
that has appeared, you know, across my scope. I cannot tell
you why I am familiar with it. I would have to have a trace
run, .you know, and look at the results of the trace. But the
name Juan Orta is known to me. That does ring a passive bell
in my memory.

Mr. Baron. Do you remember William Harvey ﬁaving any
direct contact with Juan Orta?

Mr. Halley. No, I Go not.

Mr. Baron. You do not have any specific recollection of
Juan Orta's point of involvement in operations against Castro?

Mr. Halley. Juan Orta, no. It is a name I am familiar
with. I think you will find, you know, that there are a number

of names -- you asked me to look at that other thing -- a number
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of names that do rihq bells with me. I r;gliy.;ould.hava to
have back-up haterial to clarify why they ring a bell.  This is
one that happens to ring a bell with ma, but I have no way of
linking it to anything, and certainly I do not link it in any
wiy in my memory to Mr. Harvey.

Mr. Baron. Do you remember’ever hearing of a Cuban contact
of William Harvey's who went by‘;he name of Maceo?

Mr. Halley. No, I do not.

Mr. Baron. He also used the name of-Garcia Gomez -and

Godoy:

Mr. Halley. The only name that rings any bell with me
in Cuban contacts is Arturo Godoy. Is this the same man?

Mr. Baron. We do not have the first name of that alias.

In what conngction»had‘you heard of Arturo Godoy?

Mr. Halley. .My recollection is I've known Arturo Godoy
is that he was the fellow who was active in the Cuban immigre
community in Miami. That is all I can tell you at this point.
I would have to go back. |

Mr. Baron. You do not remember what group he was connected

‘with?

Mr. Halley. No, I do not. But it was a name that
obviously, you know, frequently referred to ih_reports. ‘You
know at one time we did monitor the Cuban community as to what
was going on in terms of these various groups and what they

had been doing. For some reason, Arturo'Godoy rings a bell with
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ma. .As I recall, hs ﬁ@s gome sort of an activiktsin soma

Cuban axile grdup. To give you a definitive answer, you know, I
would have to get the name, trace him, ‘hdve.’a.run‘on:thisifellow
and try to put it together in some kind of context, but that is
the only Godoy that rings any bells with me.

Certainly in my relationshig{with Harvey, this has no
meaning to me. Godoy and Harvey just do not ring any bells.

Mr. Baron. One more name that we already discussed, that
is Tony Varona.

Mr. Halley. Yes.

Mr. Baron. You said that you did know Tony Varona?

Mr. Hallay. I know of Tony Varona, that he was leader of
the consejo, the revolutionary counsel that had been set up to
sort of administer the Bay of Pigs opsration. In the post
Bay of Pigs era, Nua Cardona and Tony Varona were people who
still appeared on the exile chne and were prominent. We had
some dzalings with Nua Cardona , officers in the Station had
dealings with Nua Cardona and Tony. Varona to pay off, you know,

injuries to peopoe who had been suffered during the Bay of Pigs,

‘things like that, widows and so on. I kaow who he is and so

forth, the name is very familiar to me. I never perscnally met
with Tony Varona.

Mr. Baron. Were you aware that William Harvey had an
independent line of communication with Tony Varona?

Mr. Halley. No, I am not.
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Mr. Baron. Would it surprise you if that wera tﬁe casa?

Mr. ﬂalley. The Tony Varona thing would ﬁurprisa ma-,
frankly. I think I would not -- I would ba surprised, yes.

Mr. Baron. Why is that?

Mr. Halley. Wall, because here is a case whére the guy
was a prominent exile figure,.gssentially residing in Miami, and
I knew of no contacts or had “no reasons to suspect any contacts
with this kind of an exile fiqure, thqugh once it specifically
appeared, I was awzre of and it was discussed. This was done
under FitzGerald's stewardship with the Task Force. I was
aware of that. I would be surprised if somwone was in touch
with Tony Varona and I did not know about it. If you told me
that is what happsned, that is what Harvey has testified to,

I accept that. I am surprised by it.

Mr. Baron. What was the nature of the CIA relationship
to Artime?

Mr. Halley. Well, the Miami Station had no direct relationt
ship with him. . As to the nature of the éroject, you know Artime
ran’'from the -Agengy, from other people who actually worked with
‘him on a fivrst time basis.

Mr. Baron. Were you aware of a project called AMLASH;

Mr. llalley. Let me make sure we are talking about the same
thing.
| M;. Baron. Off the record.

(Discussion off the record.)
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Mr. Baron. We have just gohé off the record to atraighten-
out the fact th&t we are-both talking about the same Cﬁba;'high
military officer who was known to the CIA by th cryptonym'of
AMLASH.

Correct me if I am wrong, Mr. Halley, that you and I agree

that we are referring to the same person that we have identified

off the record?

Mr. Halley. Yes, we have.

Mr. Baron. Were you awares of contacts between AMLASH-1,
as he was known, and Arti@e?

Mr. Halley. I think at the time that this was going on, I
do not know whether I was-or I was not -- I was aware that the
CIA was in touch with AMLASH. |

Mr. Baron. Did' you deal directly with th;/case officers
who ran AMLASH? -

Mr. Halley. I did not. My racollection of this AMLASH
case ié as follows. -At:some point in time; I-had.a conversation
with Desmond FitzGerald in Washington during one of my ‘periodic

visits to Washington from Miami. We discussed at that meeting

‘the nature of our approach to the military establishment in

éubq. In the context of that conversation, Mr. FitzGerald asked
me 1f I thought whether it would be a good idea for him to meet
one of these Cuban military personalities, and he subsequently
identified to me the personality ha was talking about was

AMLASH-1.
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idaa for him to meet him, and the only thing that I could see
coming out of that kind of a contact would be that ha, Mr.
FitzGerald, would get a personalbfael for what makes Qome of
these people tick, in human terms, and that that probably was
too high a price to pay for the prospect if anything went wrong,
an individual as prominent in Washington as, both within the
Agency and‘the‘social world in Washington, would be exposed in
the Press. That would Ccreate a flap that I thought was not
worth vhat would be gained from that meeting.

Mr. Baron. Would this have been in the fall of 19632

Mr. Halley. I have no recollaction of the time.

Subsequent to that, Mr. FitzGerald told me that he had
indaed met him and that he had had an interesting conversation
with him. 1 subsequently recall that this gentleman was met
in Spain at some point in time --

M;. Béron. This gentleman béinq AMLASH-~1?

Mr. Halley. This gentleman, being AMLASH-1, was met in

Spain. I also recall after having left the Cuban activity that

'I read a Prass article showing that he had been apprehended

and I remember reading the publicity of that particular
actiVity. It is also my recollection that we put in a cache
for him.

That is about.the sum and substance of it.

Mr. Baron. Do you recall what the purpose of that cache
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was? Was it a cache of arms?
Mr. Hallev. It was a cache. I think that you could ::u:

Jo~tothe record to establish what was in tha cache. I do not
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recall specifically what the material was that was in the

cache.

Mr. Baron. At the point that you were having these

-
-

conversations with Desmond FitzGerald, though, in the first
instance the prospect of his contact directly with AMLASH-1,

in the second instance his reaction to his contact with AMLASH-1
do you recall FitzGerald mentioning to you the fact that

AMLASH had requested assurances that‘high ‘6fficials of the U.S.

government would stand behind him if he undertook operations on

R

behalf of the CIA?
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Mr., Halley. I do not recall this at the time.

3]

You know, I also want to say, as you probably know from
the record, I wagvlater Chief of the WH Division from 1972 to
1973, and I did read some of the files. I am familiar with
the case. But at the time ~- I am trying to be schizophrenic,
you know, to put this in the time sequence in which we are
- talking about. My recollection of that is that I did not know
that. _

Mr. Baron. It would then be your testimony that Mr.
FitzGerald never broached with you the subject of making a

repr:sentation'to AMLASH-1 that Rohart Kennedy or other high

410 First Street, S.E., Wasmiagton, D.C. 20003

officials of the U.S. government would stand behind him?
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Mr. Halley. I do ﬁot recall that kind of a conv;rsation
taking place with FitzGerald in this timeframe that we are
talking about.

Mr. Baron. Do you recall any such conversation at any
point?

Mr. Halley. No, I do not, in the timeframe that we are
talking ahout. |

Mr. Baron. When I say at any point, I mean at any point.
since 1962.

Mr. Halley. Well, you know, in ths period 1972-73, I did
ook at .some of.the.files, I did reaa some of the files. I am
familiar that such conversations took place and that there
were a series of mesetings. You know, I know who the casé
officer was and so forth.

Mr. Baron. ‘You never discussed the subject directly with
FitzGerald?

Mr. lHalley. With FitzGerald, no. I can.only say that my
knowledge of that is secondhand from having subsaquently read
the files. -

Mr. Baron. Was it your>impression at that time that one
of the objectives of the contact with AMLASH-1 was the assassinat
tion of Fidel Castro or other high Cuban leaders?

Mr. Halley. No. I never had ghe impression that assassinat
tion was a thrust of the activity. In othar words, we were

working across-the-board, both in the context that Desmond
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FitzGerald and his staff Qéra Qbrﬁiﬁéson what I ;as doiﬁg in
Miami to try to establish contacts with the Cuban military.

In other words, we saw this as a multi-faceted approach. First,
we wanted penetrations éf the Cuban military so that we could
collect intelligence. What were their strengths, weaknesses,
what was their mood, where were th}ngs going? Secondly, we
wanted from these sources operational intelligence. Who -~ in
other words, who in these groups were dissatisfied as Fidel
consolidated. Who could provide leadership for a counter-
movement against Fidel?

We were looking for people, once we had identified them,
to see if we could establish contacts with any of these leaders
S0 we could see whether there was a basis for working toward
an oﬁerthrow of the Castro government. "You know, those were
the basic steps.

Now as you éot down to talking about how you overthrow -
Castfo, obviously the question comes in of how does a ‘group who
wants to run a coup or take power take powér, and obviously

one of the things that has to be looked at is where does the

‘existing leadership going to be during this event, who has

control of the various units. So our discussions were all in
that context.

Mr. Baron. Would it have surpriéed you or would it
surprise you now to learn that at least p#rt of the contact

with AMLASH would have involved planning for an assassination
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attempt against Castro.

Mr. Halley. I certainly was not aware of that at the
time, as I recall from, you know, looking at the files in the
'72-'73 period, seeing anf evidence of that in the file at the
time.

Mr. Baron. There are fourteen folders in the AMLASH file.
Did you read all of those files?

Mr. Halley. No, I did not.

Mr. Baron. How did you gather your impression that that

was in the AMLASH files?

Mr. Halley. I think I may have read one or two volumes
of whatever my question was at the time, because these cases
keep‘cominq up. You know, there must have been some inquiry
at the time that ﬁecessitated my looking at the folder or
discussing it with my staff and so on.

Mr. Baron. As far as you knew, what was the objective of

the contact with Artime?

Mr. Halley. You mean the CIA contact with Artime?

Mr. Baron. Yes, o L "

Mr. Halley. As a concept, the Ahrtime thing was looked at
as another track, an approach to the overall Cuban problem to
see if they could sort of do it on their own. If they could
simély be given, you know, X number of dollars, some equipment,
some guidance, and give them an opportunity to find a Cuban

solution to what was a Cubhan problem. That was also, you know,
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and if you have-noﬁ; yoh Qhould'taikbté.tha peopla wﬁd faﬁ the
Artime operation, when this was set up, I think I partiéipated
in giving Artime some tutorial training for a couple of weeks
when this operation was first established in order to familiarize
him with some of the problems of trying-to manage a large
operation against Cuba bacausg_he had been out of things for a
couplé of years.

Mr. Baron. Were you awara that he had been supplied a
weapon which we already ggreed could be characterized as an
assassination weapon?

Mr. Halley. You say "we." You and I?

Mr. Baron. Yes.

Mr. Halley. Which weapon was that?

Mr. Baron. A high-powered rifle with long-range and low
muzzle velocity.

Mr. Halléy. I am aware of the fact of this project that
Artime was involved in that he got a number of weapons, any
number of which could have .been used for sniper type Activities.
I am aware of the fact that he had a base in Niéaraqua to
‘haveactivities, so I would find it hard to single out a weapon.
My recollection of that that he was given a large number of
weapons.

Mr. Baron. Was one of Artime's objectiQes to have been
to assassinate Fidel Castro?

Mr. Halley. Not that I am aware of.
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Mr. Baron. Did you ever hear any discussion to the
effect that the Agency was attempting to achieva through Artime
indirectly. what they did not want to achieave directly in a
fashion that .would be attributed to the CIA, namely the
assassination of Castro?

Mr. Halley. I think that.you have tied two issues.together
there and I do not think I can answer the question that way.

I would like to separate the question into two parts.

Mr. Baron. Go ahead.

Mr. Halley. The firsé part, as I mentioned to you earlier
the CIA did establish a.relationship with Artime and he was
given funds and other support to run his approach to solving
the Cuban problem. Ile was one of two such activities that were
run at the time. And therefore I think that your statement is

corract that perhaps he was set up so that there could be no

direct attribution in his activities to the United States,

because he set up a hase in Nicaragua, and the story as I recall

it was put out that he was receiving assistance from the

' Nicaraguan government, and therefore there was a part of the

‘whole cover story, if you will, for him.

So, yes, there was an attempt to set him up as a parallel
track or a separate track. That does ndt follow from_that, in
my perspective, that was geared towards an assassination
operation, because that was a fantastically large operation

involving lots of people, you know, with substantial amounts of
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money. I was opposed to it at the tima. And ohce'it was set
up, and I did what I was supposed to do, which was to train
Artime and contribute to his training, I then did not pay an

awful lot of. attention to the thing except what I picked up,

you know, over the years, and again in the '72-'73 period,

‘and talked to officers who had, you know, more intimate knowledge

v

of it and got an appraisal of it as to what they thought had
occurred. |

Mr. Baron. Had you heard at any point that Artiﬁe was
supplied weapons for the specific purpose of assassinating
Castro?

Mr. Halley. No, not for the épecific purpose of assassina-
ting Castro.

Mr. Baron. Was-it your general impression that AMLASH-1
was a reliable agent?

Mr. Halley. .I really do not know that much about him,
you know. This was an operation that was run at that time out
of Washington and, you know, my knowledge was és I described it

to you, the conversations with FitzGerald, Madrid, newspaper

.articles, so forth, in that particular timeframe.

Mr. Baron. Did the CIA to your knowledge use any gambling
Syndicate contacts inside Cuba or people outside Cuba who were
connected to gambling interests inside Cuba for any operational
purpose includingrthe intelliqence gathering?

Mr. Halley. The only casé that I recall is this case that

TOP SECRET
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I mentioned to you earlier when wa were in touch with an
individual whose name I cannot remember who had been involved
with one of the gambling houses in Cuba who came to us :with
leads to Soviets from a missile site who wanted to defact.
That is the only case that I know of. I cannot think of ‘the

man's name. I can give you a physical description of him, and

v
-

so forth. I honestly cannot think of his name.

Mr. Baron. You are not aware of any other use of people
with gambling interests in Cuba for intelligence gathering?

Mr. Halley. ‘Not that I am aware of. If you have something
specific that you want to pursue, if you can give me some other:
clue than that, I jﬁst do not, out of my past memory, I simply
do not recall any other case but that one.

Mr. Baron. Are you-aware of any contact between the CIA
and Meyer Lansky?

Mr. Halley. No, I am not aware of any contact between the
CIA and Meyer Lansky.

Mr. Baron. Was Howard Hunt connected with any Cuban
operations during the period of your tenure at JMWAVE Station?

Hr. Halley. Howard Hunt was involved in the Bay of Pigs
Operation. After the Bay of Pigs Operation wss over, he did not
participate in the Cuban activities that I was aware of. You
may know something that I do not.know, because, you know, yéu
have asked me a couple of questions here of things that I am
not aware of. You may know something -that I do not, but
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certainly he did not come across my horizon at the.time that 1

was in Miami.

Mr. Baron. Have you ever heard the phrase Executive
Action? -

Mr. Halley. Yes.

Mr. Baron. What does that signify to you?

-

-

Mr. Halley. Well, Executive Action is some sort of a
euphemism -- to eliminate somebody, I guess is how it appears
in the popular jargon.

Mr. Baron. Did you hear it in the Agency?

Mr. Halley. No, I think that this is a term that has been
bandied about in the Press tﬁat has come about in the Press to
ba synonymous with killing somebody or something like that.

Mr. Baron. It is not, as far as you know, a euphemism in
common usage within the Agency?

Mr. Halley. Né.

Mr. Baron. Haa you ever heara of the ZRRIFLE Project run
by William Harvay?

Mr. Halley. WNo, I do not know what it is.

Mr. Baron. Have you ever heard of --

Mr. Halley. I want_to makes sure here that I am accurate,
you know. You are asking me ZRFIFLE. That is a cryptonym for
something.

Mr. Baron. Let me explain further.

Mr. Halley. I want to sort of say, in the last thirteen
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years I have sieen literally --

(Discussion off the record.)

Mr. ﬁalley. Let me go back. You asked he about ZRRIFLE.
This is one of a thousand or hundreds of cryptonyms. Every day
I read, you know, hundreds of pages of traffic, so when you ask
me do I know what ZRRIFLE is, I must answsr you off the top of
my head no. I have tried to be helpful. I have ésked you
several times if you could give me a steering tip or show me
what direction you are going, I might be able to try to comment
on it, but ZRRIFLE as such means nothing to me. You really
could not expect that it would, given the thousands of these
things that come across my dask.

Mr. Baron. That is abhsolutely understandable. I ;ant to
try to see what happens in the way of getting an unrefreshed
recollection from you, ﬁhen I will go back over these two,
especially the next one, QJWIN. Do you recall a CIA asset who
went by the cryptonym QJWIN?

Mr. Halley. Mo, I do not. Kriowing the system, and so

forth, normally it would have something to do with Spain. It

"does not ring any bells with me. That {s all I can give you,

a sort of Pavlovian rasponse. You flash QJWIN on the screen
I am telling you now [ do not know, but it probably has
something to do with Spain.

Mr. Baron. Wa2re you aware that a project involving the

development of a capability of carrying on assassination was
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run by William Harvey?

Mr. Halley. To deUélop the capability to carry on the
assassination?

Mr. Baron. Yas.

Mr. Halley. No.‘ I have no knowledge of Harvey being
focused on a project or.-given ghe capability of carrying one
out. )

Mr. Baron. Harvey has testified, as has Richard Bissell,
I will represent to you, that instruction was given by Bissell
to Harvey to set up, to develop such a capability in early 1961
and that Harvey took steps to develop such a capability in
coordination with an asset in New York named OJWIN and I think
that period of greatest activity was in 1962 and WIN was
involved in spotting potential assets among the criminal under-
world in Europe ang might be used for any'number of dirty
deads. |

Mr. diGenova. It should bé emphasized that the Executive
Action Plan that you are referring to has had as its goal the

incapacitation of foreign leaders, one possibility of

*incapacitation being the ultimate weapon, assassination. It

was just not assassination. It was a spectrum of activities
that could be used to incapacitate a foreign leadar anywhere
from illness, chemical warfare, and then including death.

Correct me if I am wrong, but it was not just assassination.

Mr. Baron. Does that ring any bells?
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Mr. Halley. No, i1t does not. .

Mr. Baron. Do you have any recollectlon that the ZRRIFLFE

Project involving the development of an“Executive Action”

Pnone (Area 202) 544-6000

capability would have been tied in in any way to an operation
against Cuba?

Mr. Halley. No, that'does not ring any bells, none what-
soever.

Mr. Baron. I would like to introduce as tlalley Exhibit
3 an article from Narper's Magazine entitled "The Kennedy
Vendetta," subtitled "How the CIA Waged a Silent War Against
Cuba," written by Taylor Branch and George Crile III.

Let me show you this article and let me ask you whether

you have read it?

&

WAROD & PAUL

Mr. Halley. Yes, I have read the article.
(The document referred
to was marked Ilalley
Exhibhit No; 3 for

identification.)
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Mr. Baron. Let us plck out somes specifics and discuss

them briefly here.

Near the beginning of this article, it menﬁions that JMWAVE
Station operated within an annual budget of well in excess of
$50 million.

Would that be accurate to you?

Mr. Halley. .I do not recall whether that is an accurate
figure. We would have to go back to the records. You know, as
I explained to you earlier, the start of the operation taking
place in March and escalatiédup to'a high’pointiand.then
dropped off. In the hudgetary cycle, we are dealing with a
mass of figures, and I would not want to give you an inaccurate
answer. That is something that could be researched -- we have
the files -- rather than speculate for youon the buildup and

reduction in the operation. I do not feel that is usefulw

Mr. Baron. As a ballpark figure, would you be able to
place the annual budget of the Station in the neighborhood
of tens of millions of dollars?

Mr. Halley. No, I would not, because of this transition,

‘you know, period, the costs wers very high in the beginning to

get a start-up operation, brougiht to a certain peak, and then
tapered off and starting to be peeled back. I would not want
to draw a figure of --

Mr. diGenova. What would the start-up cost?

.Mr. Halley. In terms of what they involved or dollars?
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Mr. diGenova. Dollars.

Mr. Halley. I have no recollection of the dollars.

Mr. éaron. Would you say that $50 million would be in the
right ballpark for your activities at the peak?

Mr. Halley. I just have no recollection of the dollar
figure. You might want.to get that figure when you can retrieve
it in the files. It is available.

Mr. Baron. Were the operations of JMWAVE coordinated with
other Latin American CIA Station's, as the article indicates .
here?

Mr. Halley. I think my recollection of fhat phase is that
Cuban‘aétivities with other Latin American stations were
coordinated with JMWAVE.

Mr. Baron. Coordinated with JMWAVE?

Mr. Halley. With JMWAVE.

Baron. Who had the central coordinating responsibilityL
Halley. Washington.
Baron.. Was that delegated by Washirgton to you?

Mr. Halley. No. Essentially Washington had the overall
‘cdordinating respohsibility, but that needs some elaboration.
Let me say that we would become awaré in our 5ctivities in
Miami that a number of interesting people had come in on a
flight to Mexico City. We would send a cable down to Mexicé
City with an information copy to Washington outlining Qho we

Were interested in, and I would probably sesnd somebody ‘down to
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Mexico to look at tﬁe parficulat Cuban or tha operational
opportunity in-conjunction .with the Station Chief in Mexico
City. So wa were in some cases a clearinghouse.

The final coordination authority restad in Hashington.
will say that if Miami wanted to.do something and for local
pPolitical reasons in Mexico thé ggxican Station Chief did not
want to do it, that would be adjudicated, not by Miami, but by
Washington.

Mr. Baron. Let me quote You & passage here and see if it
comports with our discussions earlier of spacial arrangements
you may have, the JMWAVE Station may have had, with law enforce-
ment authorities in Florida.

The article says: "All the boat misﬁions to Cuba were tech-

nically illegal under the Neutrality Act, ¢he Maritime Laws,
and Immigtation statutes, so that the Station had to work out
special acrangements with Customs, Immiqration and the Coast
Guard."
Is that generally accurate?

Mr. Halley. I think, as I described to you before, there

*was coordination with the Coast Guard in terms of vessel

departures. The other i; Immigration?

Mr. Baron. Customs, Immigration and Coast Guard.

Mr. Halley. Immigration, thares would not have been
coordination on a particular, you know,_boat dispatch. On the

other hand, let's say if a mission aborted for some reason and-
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a small boat could ﬁéé récover its poéition and get back to the
mother ship to be picked up and it was- adrift or cama in to one
of the islandﬁ or came in to tha Florida coast anywhere and was
pPicked up and picked up by Immigration‘inspéctors, then they
would ask to have their case referred to a particular individual
It may have been a codeu number, a color code, it may have been
phrase. But then Immigration would get in touch with us and say

we have this group, here is what they say, what is your interest

in this particular group, and then that would be adjudicated

at that point.

Now the third group was Customs. Customs did have a
number of patrols and at times when boat loadinas were conducted
off the Florida Keys in particular, those were coordinated with
the Coast Guard so they would not ba expending their manpewer
to run down groups that were extricating with us, in fact the
Agency was doing.

Mr. Baron. The article continues to say: "It was illegal
for agents to travel around with machina quns and plastic
explosives in the cars, as they often did. .The Station had to
establish liaison with seventeen police jurisdictions along
the Florida coast_and into the Keys. The resultiwas that
.any agent who was arrested for anything from drunken driving to
illegal possession of firearms would be quickly released."

Is that accuratu?

Mr. lalley. I commented on that befora, and we are on the
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wers-no vehicles moving, manned by these Cubans with arms and

weapons on them.
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In other words, you are coming back to the same point,

because as I .explained to you, the weapons were only given to

them on the vessel and taken back from them when they came back

from a mission, so that the stateméAt is not actually correct.
Mr. Baron. What about the end of that passage where they

say that the result, and I understand that you would disegree

as Qo whether it was a result of this kind of a practice which

~you say was not carried on at all.--

Mr. Halley. It was not.

Mr. Baron. Did a situation exist where any agent who was

arrested for anything from drunken driving to illegal possession

wWARD & PAUL
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of firearms would be quickly rzleased.

Mr. Nalley. I have to go back and divide your question

into two parts. There were no firearms --

My. Baron. I am not saying firearms supplied to them by
the CIA for a CIA mission or any agent travelling down the
‘street in Miami who happened to have a Saturday Night Special
in his car or who happened to be drunk while driving. Would

such a parson be released right away or once the CIA connaction

surfaced?
Mr. Halley. My answer to that is no. In other words, if

he had a Saturday light Special and was picked up by the nolice
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and detained, and if he then asked to be in contact with us,
the case would be looked at at that particular point and if he
had a Saturday Night Special, }ou know; -there would not be any
intervention on his behalf because it had nothing to do with
hisltask on the behalf of CIA.

I did mention to you earlier we had training camps in variot
parts of the State. If somebody came out of the training camp
and did get drunk and was picked up and did not speak Fnglish
or something and the police jurisdictions did have a way of
getting in touch with us and we might intervene on a case of
disorderly conduct.

Mr. diGenova. How was that established, the relationship o
liaison with these jurisdictions. Had it been set up with
JMWAVE directly through Washington and down through the FBI?

How had that been done?

Mr. Halley. It varied. When we started expanding the
operation, you know, there had already been a Station there
and there also were two security units in thaz greater Miami

area. In some cases the existing contacts at the Station were

‘expanded, thz same with Dade County. In other cases, the

security of personnel who had established contact with other
jurisdictions were used to effect the intrcoducticon. In some

cases, we had our security people who were on my staff go out

to these jurisdictions and identify themselves simply with a

badge and a name and discuss the kinds of things that they were
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interested in so that theré would not be a cross¥dfnprosléms
with these jurisdictions and thereforg a liaison was opened on
that basis, a multiplicity of approaches.

Mr. Baron. The articls discusses the fact that regular
commando raids were run out of JMWAVE Station to the shore of
Cuba, and that those commandog-were equipped with all kinds of
explosives and armaments.

Is that generally a fair statement, that we were running on
a regular basis commando raids to Cuba?

Mr. Halley. Yes. There were a series of commando raids
run from the Miami Station against targets in Cuba.

Mr. Baron. Were assassination weapons, that is, high-powerpd
rifles wi;h low muzzle velocity and telescopic sights, supplied
to those commando teams as a matter of course?

Mr. Halley. . No, they were not. TFor most of those
commando teams, you were looking for a different kind of a
weapon. You are looking for a weapon with a high range of fire
power over a short distance.to deal Qith an emergency situation

rather than the kind of, you know, weapon that we are talking

In other words, you would find that type of a group armed
with a submachine gun, as for example. |

Mr. Baron. If an assassination weapon as we have
described it was supplied to a commando team, they would have

to have a specific purpose in mind for its use?
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Mr. Halley. Yes.

Also, again, all of these wsapons were controlled, the
weapons *hat were issged a2t the time of the mission on the
mother ship and picked up on the team's return to the mother
ship, so there was accountability.for the weapons.

Mr. Baron. ~Would it have been.pnusuul to supply what we
have called an assassination weapon to a commando team?

Mr.rnall:y. Well, that depends on the mission. For
instancé, let me use an exampla.

Most of the missions that were run were run against targets
Jthat were in fairly close proximity to the shore. Ifryou are
éoinq to put a party to attack your objectives, let us say the
objective was a petroleum storage tank, if you were going to do
this by putting charges up against the betroleum storage tank
that meant that you had to have a group infiltrate close

enough to Put the charges on the tank. Some distance away
from them you would give them a secona eleﬁent of the commando

team which would be providing covering fire for this .group in

case they got into trouble and cannot handle it on the ground.
"This covering fire group might have had a light ﬁachine gun,

a Belgian weapon. They could have thzse kinds of weapons and
they did have these kinds of weapons which in the definition you
are using could be used as a sniper weapon or whatever, but the
' b%sic reason for having that weapon was. to provide fire support

for the other members uf the commando team. And thzrefore when
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this mission was over and they returned, those weapons were
taken back from them and accounted for. They wera shaken down
so that we did not have weapons disappearing out of our
control.

Mr. Baron. Such weapons, hiqh—po&ered rifles with telescopi
scopes, conceivably with silencgrs, were supplied with some
reqularity, bhut they were kept under tight control?

Mr. Halley. We had high-powared rifles. I cannot think now
of a case where therz2 was a sniper scope attached to the rifle.
I can think of no case where there was a silencer attached to
a rifle in any of these commando raids. There were a number of
raids conducted, some of them involved teams of fifteen or
twenty men. I am not prepared to say that no man ever had one,
but I do. not recall one. You know, if you gave me an inventory
which are in the files, for each of the operations and say here
is the operation plan, does this list of equipment fifteen years
later look reasonable to you, I would be able to tell you yes
or no. - But off the top of my head, I do not rzcall a sniper
scope or a silenced rifle.

Mrf Baron. Do you know a man by the name of Rolando
Martinez?

*Mr. Halley. Of Watergate involvement?

Mr. Baron. Yes.

Mr. Halley. Yes, I know of him. I have never met him

personally. - I know of him. Ile was 'a member of our boat
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infiltration team. Hé-was a UDT man.

Mr. Baron. In the Harper's article, {t says that Martinez
indicated that "More than once he was given personal charges cof
weapons drops in which special rifles with silencers and tele-
scopic sights were left in designated inland spots.”

Do you know of a factual basis for thit statement?

Mr. Halley. Martinez is undoubtedly factuaily correct when
he says he put caches on the 'cdoast ofCuba that contained weapons
I do not know how he would be able to tellvwhat kind of weaponé
were in the cache. The reason I say that is that when one of
these missions were planned, the cache was put Foqether and
packed by our logistics group and once the cache was put
togethcg‘it was brought on board the vessel and the cache was
then turned over to the team for infiltration so he would never
have seen the contents of the cache, he would not have‘opened
it up bucause it was always in a sealed containef.

It is conceivable that in the pre-mission briefing that
he got hefore he went down that he was told that we are putting

in a cache containing a radio or putting in a cache containing

‘weapons because that would influence what he selected as a

cache type. In other words, if it were a radio, we would want
it higher and drier than we would a can containing weapons that
were wraped in cosmolene and so forth. le might know that they
were weapons, but he wouldn't krow that they were silenced

and they had a scope. I must honestly say to you I doubt that.
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Mr. Baron. DNDid you know of any weapons drops that were

made for the purpose of supplying someone insidae Cuba with a
weapon for the assassination of Fidel Castro?

Mr. Halley. No, not for that clearly stated purpose. As
I told you, we put a lot of weapons caches in. The weapons were
multi-purpose weapons, could be usgd. I know of no cache that
went in specifically for the task of playing a contributory role
to assassinating Fidel Castro.

Mr. Baron. It would not have been contrary to the policy

directives under which you were operating at the time to

supply such a weapon to someone inside Cuba who might have

access to Castro?

Mr. Halley. No, it would not have been. TFor instance,
I can remember several resistance.groups thdt we had that had twd
three hundred men that we were supplying on a regular basis.

Mr. diGenova. Inside Cuba?

Mr. Halley. Inside Cuba, that were essentially living in
the bush to a large extent, whom we did supply weapons to and

got ammunition to them and so forth. And that was why I was

‘very careful when you mentioned this linkage before to saying

that I coulq not be a guarantor as to what these men would do
with these weapons oncs they got their hands on them. They
were free agents.

Mr. diGenova. This is an interesting point. This has

up before. We are aware of our reading of the record that
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what you have said is a concern of not only yourself in terms of
realizing that it was a possibility but:of .padple’like Dean

Rusk and Mr. McCone, who also said, you have to realize then

Prone {Area 202) 5446000

once thesa agents are in another country and are supplied thag
there is little if anything we can do to control those weapons
after they raceive them. It would be safe to say that that, of
course, was understood thét thare was a lack of control, and
to the extent that it was a problem, it existed and had to be
tolerated because of the nature of the operation, would that
be correct?

Mr. Halley. I do not know whether I want to phrase it

exactly as you have in terms of this lack of control. Our

C
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mission in dealing with these groups was to first, to put them

~
1

in areas where we did not have other intelligence covers. Theair

WARD y

I

first task was to collect intelligence.

The: second task was to organize a resistance which would
take armed action if'we ever got a total package put together
that Jave us an opportunity -- that was the first and secondary
missions. Once we issued the weapons to the team leader, if
“you will, he had freedom to recruit from among the peasants
anybody he wanted to. If he gave the peasant a weapon, there
was no guarantee eithgr by the team leader or by us that that
peasant would not do something that we did not want him to do,

To even shoot a militiaman, YOu could have an arqument, you

410 Furst Streel, S.E., Washington, D.C. 20003

know, over a woman. Any number of things.
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Mr. diGenova. Were thare any restrictions, once, for

example, those weapons caches wesre delivered either by land or

air -- and we have spoken to Mr. Murray who was in the Havana

Prone (Ares 202) 5446000

Station, for example, for awhile and Arthur Avignon 'who
was hesad of the Havana Station for awhile who indicated that
they ware aware of the weapons drops anQ,ware intimately
familiar with where they would be.
Mr. Halley. That was all before my time. I have no
knowledge of that. During my time, we made no drops by ;ir.
Mr. diGenova. Were there any limitations that were

placed of how the weapons would be used that were delivered into

7

Cuba to these internal rssistancs groups?

A
AUL

Mr. Halley. I cannot speak to this period that you are

]
WARD &

addressing.

Mr. diGenova. During your period.

Mr. Halley. During my period, the weapons were issued
gssentially as self-protection for the people who were living
in the bush. Secondly, to be used in a military operation at

such time as we got the whole package together. Thirdly, they

20003

"were to be used for self—protecgion if they conducted reaids,
ambushes, sabotage operations.

Mr. Baron. There is one furthzr quote from Martinez in
this article that I would like to ask you to comment on.

lie iS quoted as saying: "I took a lot of weapons to Cuba, some

410 Furst Street, S.E., Wasnington, D.C.

of them wera very special weapons for special purposes. They
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were powerful rifles with sophisticated scopes, Springfields
with bolt action, rifles only used by snipers. They were not
sent to shoot pigeons or to kill rabbits. Everyone in the
Underground was plotting to kill Castro and the CIA was helping
the Underground. I was with the Underground as well as tha CIA,
so you can see I was involved in_the'plots too, but that is

also obvious."

You commented before that there was a lot of talk in the
air about assassinating Castro. Martinez seems to bas taking
that a few steps further, saying that there wera actual plots
underway in the Cuban Underground to assassinate Castro and
that people who worked with the CIA were awars of those plots
and were aiding them in effect b& the weapons they were
supplying.

Is that an accurate statemant?

Mr. Halley. No, I do not think I can go z2long with that
statement. Martinez' role as I described it to you, he is
accurate when he says that weapons were put -in-and-that

he participated in putting them in. I again question how he

would know what was in each cache. I just do not see that, and

I would have to accept that as a sort of secondhand statement
by him because: of  the way that the caches were put together.
I just do not see his knowing that.

Now I don't want to excluds, however, that any.particular

kind of weapon did not go to Cuba. Mayb=z bolt-action
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Springfields did go in.

Mr. diGenova. Could he have found out about this aftar
the fact from people that he knew in Cuba, members of the
resistance in Cuba that he knew of who would have t6l1d him the
nature of the items that they would have received in a cache
delivery? Would that be one way that he could have found out?
Was he that intimately involvég, to your knowledgé?

Mr. Halley. He was not at the time. This is the period
that I am familiar with, '62-'65. I do not know. Maybe some
of these people have come out since then, and maybe he has
talked to people who have come out in '68, '69, things like that
I cannot exclude that.

At the time, I do not think, however, he would have had
that kind of firsthand knowledge, and therefore I have trouble
with that statement and I cannot identify with it.

Mr. Baron. fhe Harper's article says: "By the end of
1961, ssveral men affiliated with the CIA had already been
foiled in attempts to kill him" -~ meaning Castro -- "among

them, Luis Toroella, executed; Eloy Gutierrez Menoyo, still in

.prison; William Morgan, executed; and Antonio Veciana, escaped

to the United Statas. lad these>men succeeded, their efforts

would have been tied to the U.S. only indirectly, if at all."
Let me show you the passage I am reading from and ask

you whether you have any knowledge of the ccnnection of any df

those men named to the CIA.
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(Pause)

Mr. Halley. No, there is no connection that I know of
between these names and CIA. This guy Luis Toroella does not
ring any bells witn me. Eloy Gutierraz Menoyo was a leader of
Alpha 66. He may have been in Cuba in '61. During the time

that I was involved in Cuban affairs he was in exile for -- he

was in Miami for -a long period of time.

Mr. Baron. Can you explain what Alpha 66 is for the
record?

Mr. Halley. Alpha 66 was a Cuban exile organization that
was engaged in a number of raids against the Cuban government.
They claimed to have attacked Cuban shipping, fishing boats, and
claimed to have an organization in Cuba that was a resistance
organization. Gutierrez Menoyo was therefore a well-known name
to me. We.had no direct contact with him,

William Morgan is also a well-known name. His activities
and exploits in Cuba are well-known to anybody that has dealt
with Cuban affairs.

Mr. Baron. Do you have any knowledge of a connection

‘batween any of these people and assassination attempts against

Fidel Castro?

Mr. Halley. I have none, no connection between these names
and CIA and attempts to assassinate Fidel Castro.

Mr. Baron. The fact that they ars listed hare as having

been involved in assassination attempts whether or not they
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were connected witﬁ CIA is news to you?

Mr. Halley.. Well, no, I would not say that. 1If you had
Gutierrez Menoyo sitting here and if he were to say in 1962 I
attempted to shoot Fidel Castro, that is Gutierrez Menoyo did
this, I would have no reason to doubt. I would have no basis
for proving it, aither.

Mr. Baron. You have naver hearJ'of these alleged assassina-
tion attempts beforea?

Mr. Halley. No.

Morgan's name I would have to do a file trace to get myself

back up to date. Morgan did get himself in trouble with.Fidel

over some issue,, as I recall was in prison. I do not recall,
remember if he was executed, although this says he was executed.

Mr. Baron. What about the last name on the list,

Antonio Veciana?

Mr. Halley. “That is a name that rings a bell with me, but
I do not attach anything to it. In other words, it is a name
I have probably read in various and sundry kinds of reports.

I remumber no operational relationship with him between the Miam
Station and this man durihq my tenure in Miami.

Mr. Baron. puring your tenure, would you have been in a
position to know that these people had led assassination
attempts against Castro, if that were indeesd the fact?

Mr. Halley. Not necessarily. I would say that the odds

would have bz22n high that we would have, particularly, say
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Gutisrrez Menoyo. We'did have a steady strsam of repbrting on -
the activities of all exile groups and Alph» 66 was high on the
list of groups that had a capability of doing this kind of
thing. Therefore, they received quite a hit of coverage from
us, from the FBI, from Customs, and others.

They were on everybody's sort*of watch list.

Mr. Baron. Let us turn now to a document that we will
introduce as Exhibit 4, which is a report by Fidel Castro‘on
alleged attempts to assassinate him that he connects to the
United States government and especially to the CIA.

(The document referred
to was marked Halley
Exhibit No. 4 for

identification.)
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Mr. Baron. Which was released recently by Gaorge McGovern,
to whom Castro had sent this report.

Mr. Halley, is it true that I had asked you to review this
report before we began our session today?

Mr. Halley. Yes, you did, you did ask me to look at the
report.

Mr. Baron. Can you point to.;ny names or incidents in
this report that are connected in any way in your mind to
actual assassination attempts against Cuba’ -- Castro?

Mr. flalley. No, I cannot point to any names that in my
mind are attached to an assassination attempt against Castro.
You asked me to look at this originally to see if any of the
names were familiar to me in any way. I made a list of some
of the names that rang a bell with me, for various reasons.

One name is Humberto Sori Marin. I recall that he was
active, he was ac£ive with the DRE.

Mr. Baron. At what page is that?

Mr. Halley. Thers is no page number.

For instance, here's a name, Humberto Sori Marin. That is

familiar to me. I do not know whether that was from the

reporting showing that he was in prison, You know, w2 constantly
got reporting on, or why,it is a name that I recognize in the
counterrevolutionary sense, that it is something that crossed

my desk, to seg the name.

All right. The other name that is familiar is Tony Varona.
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That was a Cuban exile laader. We talked about Tony Varona. I
told you I did not know that Tény Varona had any connection with
Mr. Harvey.

There is another name in here, Manolo Ray. I mentioned
Manolo Ray to you. He was one of two exile leaders who had a

relationship with the Agency. You know, I told you Artime was

-

one; Manolo Ray is another. He is familiar to me as a result of
that.

Mr. Baron. You did not know of any involvemant of Manolo
Ray in an assassination effort against Castro?

Mr. Halley. I do not.

Here is another néme mentionad in the samus paragraph,
Aureliano Sanchez Arango. That is a name that is f&miliar to
me as a prominent Cuban exile. |

Mr. Baron. You have no more specific recollection?

Mr. Halley. I am trying to be responsive to your question,
telling you which names ring a bell with me as I run through
this.

Mr. Baron. All I am trying to do is clarify for the

‘record the exact nature of your recollection of each of these

nameas.
Do you have any recollection of a plot alluded to in this
report to shoot Castro witﬁ a bazooka at the Havana Stadium?
HMr. Halley. Mo, I do not have .any recollaction of that.

According to this, if this is correct, it took place in October
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"Naval Intelligence ruepresentative on Guantanamo. I have no

of '61 which I would not have had any knowledge of because I
was not involved in Cuban affairs until, as 1 told,yoh, early
February 1962.

Mr. Baron. The same would go for the shooting of a
bazooka towards the Presidential Palace?

Mr. Halley. I have no knowledge.

-
-

Mr. Baron. Do you have any knowledge of ;ny efforts to
assassinate Fidel Castro run out of Guantanamo Bay Naval Base?

Mr. Hlalley. No, I do not. As you know, Guantanamo had
a number of Cuban exiles in it, people who had taken refuge in
the base at one time or another.:- - During the time that I was the
Station Chief in Miami we did have contacts with people at
Guantanamo. We did use them for intelligence collection
purposes, but I do not have any linkage between that intelligencg
project and assassination.

Mr. Baron. Were paramilitary operations run out of
Guantanamo Bay?

Mr. Halley. They weré not during my time as Station Chief

in Miami by CIA. There was an office of ONI, Office of

knowledge of what they may have begn doing during various
periods of time. I am talking about CIA.

Mr. Baron. Any other names that struck a chord with you
in this report?

Mr. Halley. Well, you have a name here, Mario Salabarria
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Aquiar; that name rings a bell with me, for what reason, I do

not know. You know, we would have to run a name trace.to gat

a rundown of what is in the files and what is in the central
index for me to be able to comment on it. As I told you earlier
I know that the Agéncy is doing all these traces after they are
completed and you get them and you wgnt me to take a look at

it, I will be glad to do so. It may trigger some response.

This name, Ramon Grau Scerio, it rings a bell with me. It
is quite possible that he may have been a collection agent, just
as is written here. I am making a deductioh, but again, I would
have to look at the name traces, but it is a name that rings a
bell with me.

Mr. Baron. You do not remember him in connection with an
attempt to poison the Prime Minister in June of 1965 as it says
there?

Mr. Halley. No, I do not.

Then the next name that is on here, that is familiar.

Here is one that we digcussed, that is AMLASH-1. Ws already
went over that one.

The other name was Manuel Artime, whom we havg talked
about.

Mr. Baron. Right.

Mr. Baron. The last ﬁame on here -- I cannot find it --

the other name is Antonio Cuasta Valle. I cannot find it now,

but that is the last name that rang a bell.
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Mr. Baron. Do you have any recollaction of Cuesta
Vailu's specific activities with the CIA?

Mr. Halley. No. I would have to run traces on him and
fake a look at what the information is.

Mr. Baron. Was Frank Sturgis connected with the JMWAVE
Station?

Mr. lHalley. He was not.

Mr. Baron. Not under the name of Frank Fiorino either?

Mr. Halley. No, he was not. This is again one of these
great myths. At this whole Cuba thing, Frank Sturqgis was a
soldier of fortune, was constantly involved on ths periphery
of the Cuban exile community. ué was involved in free lance
operations against Cuba. He was somebody that the FBi,
Customs, CIA, everybody, reported on. He was a household name,
but he was not on the CIA payroll qurinq tha period that I was
involved in Cuban affairs, that is the payroll of the Miami
Station. I remember name traces being run on this guy and so
forth, and the Agency had no contact with him during that
perjod of time.

Mx, Baron. Are you awafe of his ever having been on the
payroll of the CIA?

Mr. Halley. I personally am not aware of it, and I think,
you know,if ybu had gone td the Agency that they must ‘have ‘given
you all sorts of traces on tﬁis fcllow and told you the same

thing.
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Baron. Ara you aware of the AMbT progr;m?

Mr. Halley. Yss, I am.

Mr. Baron. How was that spelied?

Mr. Halley. AMOT.

Mr. Baron. What was that program?

Mr. Halley. That wés aprogram involving a-Cubaﬁ emigre
group that was used as an operational support mechanism to
support the Miami Station.

Mr. Baron. What kind of support did they provide?

Mr. Halley. They were interviewers of refugees who came
out of Cuba. They provided translator personnel to trapslate
the Spanish language publications that were of interest to us.
They provided infor&ation on the various mainstream activities
that were going on in the Cuban exile community.

Mr. Baron. Did they provide ‘support for paramilitary
operations against Cuba?

Mr. Halley. They might have identified people whom they
thought we should interview or look to or see if thay would
fit into other paramilitary programs. In other words, they
had the contacts.in the Cuban community. Say we had a require-
ment for a digsel engineer. We would say to the AMOT organiza-
tion, we would say we are looking for a Cuban who is a diesel
engihuer who has a first engine's license, and they would go.
through all of their contacts until thay would come up with

one, a wesk or ten days or whatever, having identified ‘:
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the fellow, where he was,.whdt'hé was doinq."Wa would then

send somebody around to talk to him independant of them and
pick him up to work for us in our maritime activities.

It was that kind of operational support.

Mr. Baron. People who were part of this program were
not used as paramilitary operatives, at least insofadr as they
operatad under the aegis of this program. There were some of
them who may have been in the baramilifary program and then
left it and were subsequently piéked up in the AMOT organiza-
tion. v A

Could wé go off ths record for a moment?

(Discussion off the record.)

Mr. llalley. Wa are now back on the record.

The AMOTs also worked with us on a common project,'which
was monitoring Cupan naval traffic, things like that, so they
were used across the hoard for operational support tasks.

Mr. Baron. One more general questio;.

Did the JMWAVE Station have aﬁ operationAI relationship

the FBI?

Mr. Halley. I would noﬁ -—

Mr. Baron. Was the FBI involved in'supportinq your
activities in any way?

Mr. Halley. I would réther phrasé that in my langquaqe,
because I think --

Mr. Baron. Go right ahead.
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.Mr. Halley. I-‘do not know if your qu§stionlmeans thﬁ same
thing to me. I would prefer to say we had a liﬁison relation-
ship with the FBI, that is, on matters dealing with counter-
inteiligence matters. There was a regular exchange of data
with the FBI. There was an exchange of name traces on people
that they were conducting investiqations on, for - countérintelli-
gence purposes,We would trace certain individuals and with the
FBI there were a couple of counterintelligenca cases that we
discovered that were turned over to the FBI,

So this is in the context of the normal CIA-FBI liaison
that existed between the two agencies.

Mr. Baron. But the FBI was not involved in supporting
paramilitary commando raids to the shore of Cuba, is that
correct?

ﬁr. Halley. "I do not know what you are driving at.

there. I am having a little trouble with that. Are you saying

that the FBI dispatched paramilitary teams to Cuba as

an organization?

Mr. Baron. Were they involved in paramilitary training

‘of any of the CIA operatives?

Mr. Halley. No. The FBI did not train any CIA personnel
during my tenure in the Miami Station.

Mr. Baron. Did the FBI a% any pofnt provide with you
links to peopnle who had gambling interests inside Cuba?

Mr. llalley. No. Wa covered the gambling thing previously.

TOP SECRET




Pnune (Area 202) 544-6000

S
=]
<
-
L]

3

L'(

3

Y
1

410 First Street, S.E., Washington, D.C. 20003

The one case that I ﬁeﬁtioﬁed 1# tﬁiirmaﬁiﬁhal;ave us- the ..-
lead of the two Soviets from the missila site, and that did not
come to the Miami Station through the FBI.

Mr. Baron. Were you ever made awara of a CIA attempt to
secure the aid.of a pilot, a Cuban pilot, to arrange for an
"accident,” to occur to Raul Castro when he flew on a Cuban
plane?

Hr.'Halley. I read this somewhere in tha record in post
years, but I was not aware of this at the time, at the time I
was iﬁ Miami.

Mr. Bafoa. Were you aware-that serious consideration had
been qiven to the tactic of assassination at CIA ileadquarters
during youtr period of involvement ‘with Cuban affairs?

Mr. Halley. No, that is in the period 1962 to '65 .when
I was the Station Chief in Miami, I was not aware of any serious
you know, program operational effo;t towards assassinating
Castro.

Mr. Baron. Were you aware that serious consideration had

been given to’ the tactic or to the use of the tool of assassina-

‘tion at CIA Headquarters prior to your coming on as JMWAVE

Station Chief?

Mr. Halley. ©No, I was not aware of any, you know, planned
program effort at assassinaﬁion.

Mr; Baron. If we limit it -

Mr. diGenova. What do you mean when you say that?
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" aware that there were at least serious discussions of the

Mr. Halley. I went thrduqﬁ this ﬁefora bafore you came

in and explained to Mr. Baron that the subject of assassination
was constantly being discussed in the Cuban community and was a
part of the fabric of the times.

ﬁr. diGenova. That I am aware of. You are not the only
one who has expressed that knowledgé that they were all saying
let's kill him, let's get together: °.

| Mr. Halley. There was a lot of discussion of this kind of

subject of assassination and that is why I keep trying to be
precise that there was no programmatic operational program that
I was aware of to assassinate Castro.

Mr. Baron. Although the context in which we discussed the
talk that was in the air of assassinaﬁing Castro was coffee shopp

in Miami and conversation among Cubans as opposed to conversa-

tions among high CIA officials back in Headquarters, were you

use of assassination against Castrc at CIA Hesadquarters?

Mr. llalley. No, I was not. Ve are plowing the same ground
that we covered before in this.

As I indicated to you, people would come out of Cuba and
discuss these kinds of things. ‘Some of these were reported in,
you know, traffic back to Washlhqton. People would discuss
what are the prospects of somebody assigned to assassinate
Castro. In that particular context, yes, discussions on the

assassination of Castro took place. That is why I keep coming
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back, if‘you ara-saying.tﬁﬁt if anybody outlin;avan gpﬁratiOnal
plan to me, did I help construct the plan, did I-make a contri-
bution to a plan, my answer is again no. We talked earlier,
you asked me about those exploding sea shells of which I said

I had never heard of but I had heard discussions of Castro's
vulnerability because he was a sguba diver. And you asked me
about bacteria, I said T had never heard of an introduction of
bacteria, but I had heard again about Castro's vulnerability

in this coﬁtext.. Where I heard it, as I told you before, I do
not remember.

Mr. Baron. I realize we are plowing some of the same
furroughs again. I am trying to be meticulous in the way you
were before. You jﬁst now said that ths subject of assassina-
tion probably came up in the context of discussing the contin-
gencies of Castro's death. Did it come up in terms of discus-
sing whether or not a plan should be put together to assassinate
Castro, whether or not an operation should be mounted -

Mr. Halley. I cannot recall any such discussioﬂ, but in

any state where there is a leadership dominated by one man, it

‘is always a discussion of succession. That question has come
N\ .

up, you know, if something happened to Fidel Castro, if he is
thrown over, if he dous something foolish himself or if sémebody
is successful in assassinaﬁing him, somebody who decides sudden-
ly to take his machetti arnd just get out in the sugar cane

field, again, the question was, who replaces Castro, and we
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generally focused on Raul. The%e was talk of a collectiva

leadership.

These are all kinds of things that ara'always done.against
that kind of a one-man stats, whether it is, you know, a
Communist state or whatever you want to talk, call it a

military dictatorship or a dictatorship of the Bight or the

.
-

Left.

Mr. Baron. Again, discussion of what to do upon the
contingency that Castro dies, by whatever means --

Mr. Halley. Non-Agency induced.

Mr. Baron. As opposed to this, which is my qusstion:
were you aware of any kind of a discussion at CIA Headquarﬁers
on whether or not the CIA should induce the death of Fidel
Castro? | ) |

Mr. Halley. I do not recall any such discussion. That
is why I have gone into all this background to try to explain
the mood of the times and that is why I keep referring to, in
my sense of the word,_as a professional intelliqence officer,
of an operational plan, I was not a participant in any discus-
‘sion in which an operational plan for the assassination of
Castro was discussed. That is, I think, the heart of the
matter.

Mr. Baron. I have no further quastions.

Joe, do you have any?

Mr. diGenova. Mr. Halley, who was your: immediats superior
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iﬁ terms of reporting f;om Miami?

Mr. Halley. Could we go off the record?

(Discussion off the record.)

Mr. diGenova. Mr, Halley, wa have just had a brief
discussion here about some of the things that were covered
before I arrived by Mr. Baron andsyou. I do not want to cover
any more of that ground.

it is my understanding in diécussing the structure of
JMWAVE's relationship with Headquarters, Ganeral Lansdale's
name came up, and that on one occasion, General Lansdale actuall:
came down to Miami to visit the Station to gat firsthand
knowledge of what was transpiring. 1Is that correct?

Mr. Halley. That is correct.

Mr. diGenova. Do you have.any idea when that was?

Mr. Halley. No. I stated earlier it was in 1962. It
probably was in the summer of 1962 hecause it was after my
family arrived in Miami. I do not remember the éxact dates.
It could be established probably from records of the Agency.

I do not recall it specifically.

Mr. diGenova. To your knowledge, did ha.travel by himself
or was he.with compatriots or aides?

Mr. Halley. My recollection of that was that he came down
on a special airplane. There may have been othar people on the
plane with him, I do not recall, hut he landed at Homestead

Air Force Bass. As I recall, we picked him up from there.
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Mr. diGenova. Did Gaeneral Lansdals travel under his own

name or under a covar name?

Mr. Halley. Throughoué the time that he was in contact

Pnone (Area 202) 544-6000

with me and the Station he was operating as General Lansdale.

Mr. diGenova. Did he have contact when ha was there with

-

some of the assets themselves?

Mr. Halley. Iie had no contact with any Cubans that I am
aware of. He did spend the night that he came down with some
friends at Homestead Air Force Base, but I do not recall, I

would have no way of knowing what he did that evening.

Mr. diGenova. For the time that he was at JMWAVE he was

with officials such as yourself who had a supervisory capacity
at JMWAVE Station?

Mr. Halley. That is correct.

Mr. diGenova. I have no fufther questions.

Mr. Baron. On th=z record, I jus£ want to thank you for
your testimony here today. It has been a long day and we
have gone over a lot of things quite>carefu11y and ig has been
most informative.

I would also like to ask you, if you would, to pursue for
us that one name of the man who was connected with gambling
interests in Cuba and supplied somé intelligenc: to JMWAVE
Station.

(Discussion off the record.)

410 First Steeet, S.E., Wasningion, D.C. 20003

(Whereupon, at 5:00 o'clock' the hearing was concluded.)
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